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ACTA DEL CONSELL PLENARI 

 

Identificació de la sessió 

Núm. 3 
Data: 5 de maig 2016 
Caràcter: ordinari 
Horari: de 19.00 h a 23.10 h 
Lloc: Consell de Districte de Sants-Montjuïc 
 
Assistents 
 
Presidenta del Consell 
Montserrat Ballarin Espuña 
 
Regidor del Districte 
Jaume Asens Llodrà 
 
Regidors adscrits 
Joaquim Forn i Chiarello (GMDCiU) 
M. Magdalena Barceló Verea (GMDC’s) 
 
Consellers i conselleres 
Domingo de Guzmán Alonso Chapa (GMDBComú) 
Xavier Farré Perisé (GMDBComú) 
Carolina López García (GMDBComú) 
Esther Pérez Sorribas (GMDBComú) 
Maria Riba Albiach (GMDBComú) 
Joan Sanromà Baulo (GMDBComú) 
Carles Domingo Díaz (GMDCiU) 
Núria Izquierdo Simó (GMDCiU) 
Georgina Lázaro Fontanet (GMDCiU) 
Sergi Sarri Camargo (GMDCiU) 
Marta Alonso Izquierdo (GMDERC) 
Jordi Fexas Massanés (GMDERC) 
Àngels Boix Junyent (GMDPSC) 
Albert Deusedes Perelló (GMDPSC) 
Angel Federico Lao Peña (GMDC’s) 
David Labrador Gabriel (GMDC’s) 
M. Lluïsa Pahissa Casadevall (GMDCUP) 
Xavier Queralt Mateu (GMDCUP) 
José Antonio Calleja Clavero (GMDPPC) 
 
Excusen la seva absència 
Montserrat Benedí i Altés, regidora adscrita del GMDERC 
Carmen Andrés Añón, regidora adscrita del GMDPSC 
Josep Garganté i Closa, regidor adscrit del GMDCUP 
Xavier Mulleras Vinzia, regidor adscrit del GMDPPC 
 
Gerent del Districte 
Francesc Jiménez i Gusi 
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Secretari del Consell 
Juan Carlos Parejo Perogil 
 

Desenvolupament de la sessió 

La presidenta saluda els assistents i obre la sessió. 

Assenyala que, abans d’iniciar el Consell Plenari, l’ordre del dia consta d’una prèvia, 
consistent en la presa de possessió del nou conseller de Districte del GMDCUP, el 
senyor Xavier Queralt Mateu. En aquest sentit, demana al secretari que presenti el 
Decret de l’Alcaldia pel qual es produirà el nomenament. 

El secretari informa que, d’acord amb el que disposa el Decret de l’Alcaldia de 28 
d’abril de 2016, l’alcaldessa nomena el senyor Xavier Queralt Mateu com a membre 
del Consell del Districte de Sants-Montjuïc en substitució del senyor Marc 
Santasusana i Corzán, també del GMDCUP. 

La presidenta dóna la benvinguda al conseller i li desitja molts encerts en la nova 
funció i les noves responsabilitats que se li presenten. Li comunica que ha de donar 
compte de les obligacions legals que li assisteixen en el cas que l’afecti alguna 
prohibició o incompatibilitat per a l’exercici dels càrrecs públics. Apunta que, en cas 
negatiu, es passarà a la presa de jurament o promesa del conseller, de conformitat 
amb allò que disposa el Reial decret 707/1979, de 5 d’abril. Tot seguit, llegeix el 
jurament promesa: 

«Jureu o prometeu per la vostra consciència i honor complir fidelment les 
obligacions del càrrec de conseller del Districte de Sants-Montjuïc, amb lleialtat al 
rei i respectar i fer respectar la Constitució, l’Estatut d’autonomia de Catalunya i 
la Carta municipal de Barcelona?» 

El senyor Queralt ho promet per imperatiu legal. 

La presidenta li dóna les gràcies i la benvinguda. 

A) Aprovació de l’acta de l’anterior sessió ordinària de 3 de març de 2016 

El senyor David Labrador Gabriel sol·licita modificar una frase del primer paràgraf de la 
pàgina 32 de l’acta, en què es llegeix: «Adverteix que al segle XIX es van afusellar 
molts liberals espanyols seguidors de l’antic règim que volien tornar a les institucions 
feudals.» Matisa que ell havia manifestat que al segle XIX els seguidors de l’antic 
règim que volien tornar a les institucions feudals van afusellar molts liberals espanyols, 
seguidors de les idees de la Il·lustració, al Castell de Montjuïc.  

S’aprova l’acta per unanimitat. 

B) Part informativa: 

1. Despatx d’ofici 

La presidenta indica que tots els consellers tenen disponibles els informes a les 
carpetes. 
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El Consell se n’assabenta. 

2. Mesures de govern 

 2.1. Aplicació de criteris de sostenibilitat a les festes majors del Districte de 
Sants-Montjuïc 

La presidenta recorda que l’equip de govern disposa de sis minuts per presentar la 
mesura. Adverteix que, d’acord amb el que es va debatre i acordar en la darrera sessió 
de la Junta de Portaveus, el temps estipulat s’haurà de complir estrictament, ja que el 
darrer plenari es va allargar més del compte. 

El senyor Domingo de Guzmán Alonso Chapa, del GMDBComú, manifesta que 
l’esmentada mesura de govern té com a objectiu fixar els criteris de sostenibilitat que 
cal aplicar a les organitzacions de les festes majors del districte, un marc en què 
l’Ajuntament col·labora amb les federacions i associacions amb la voluntat de 
sensibilitzar tots els veïns envers la necessitat de fomentar la sostenibilitat en tots els 
àmbits. 

Afegeix que la mesura consta de sis propostes d’actuació. Informa que la primera 
consisteix a prevenir, netejar i recollir residus. En aquest sentit, exposa que se 
sol·licitarà contenidors de reforç per a la recollida selectiva i el rebuig, a banda que es 
reservarà espais per a aquests contenidors i se’ls senyalitzarà específicament. Afirma 
que es portarà a terme un correcte dimensionament dels productes que es comprin o 
s’adquireixin per evitar-ne l’excés. Informa que s’intentarà assegurar la presència de 
vaixella reutilitzable o reciclable, a més de la instal·lació de contenidors especials per a 
les restes de menjar i vaixella compostable. Informa de la intenció que els materials i 
els productes siguin reciclats, especialment en carrers i places. 

Pel que fa a la segona mesura, manifesta que es tracta de la reducció del soroll i 
l’estalvi energètic. Indica que s’augmentarà la instal·lació de limitadors de so en les 
activitats a l’aire lliure que disposin de sistemes de música o so electroamplificat, amb 
el corresponent estudi d’impacte acústic, sempre que sigui necessari. Afirma que es 
tindrà especialment en compte l’aplicació de la normativa del so quan s’hagin produït 
conflictes veïnals a causa d’alguna festa o esdeveniment. Puntualitza que s’ha canviat 
un detall en el redactat de la mesura presentada, ja que en lloc d’aplicar mesures 
extra, s’aplicarà l’Ordenança municipal 2011. Afirma que es farà ús d’aparells de baix 
consum, com ara bombetes de baix consum. 

Informa que la tercera mesura versa sobre comunicació, difusió i marxandatge, com 
ara l’estalvi de recursos materials, l’ús de les noves tecnologies de la comunicació, l’ús 
de producció de recursos materials, l’ús de productes i articles reciclats amb matèries 
primeres sostenibles i garantia de producció i origen sostenibles, l’ús de productes i 
articles d’ecodisseny i d’ecoedició, i la creació i el reforç dels missatges sostenibles. 

Indica que la quarta mesura fa referència a l’alimentació i altres productes, en què es 
vetllarà per la sostenibilitat dels productes amb un distintiu de qualitat ambiental, 
agricultura ecològica, comerç just, productes locals de quilòmetre zero, i fruites i 
verdures fresques i de temporada, entre d’altres. Informa que s’incentivarà les 
federacions i entitats que acordin amb alguna associació benèfica la donació del 
menjar que no s’hagi servit el dia de la festa. 

Respecte de la cinquena mesura, apunta que consistirà en la informació, la 
participació i la formació. Afirma que s’elaborarà un material de difusió digital amb 
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informació sobre les activitats ambientals que s’hagin de programar i s’incentivarà 
l’organització d’activitats lúdiques de temàtica ambiental. 

Pel que fa a la sisena mesura, referent a la mobilitat, indica que s’incentivarà la 
reducció de desplaçaments associats a esdeveniments, afavorint els mitjans de 
transport amb menys impacte i promovent el transport públic mitjançant mesures 
específiques. Afegeix que es reforçarà i es fomentarà l’ús de la bicicleta mitjançant el 
reforç del Bicing, la instal·lació d’aparcaments de bicicletes addicionals i la 
incorporació en la difusió dels punts de Bicing més propers a la festa. Indica que es 
vetllarà per l’accessibilitat durant la festa i en les hores posteriors, havent detectat 
prèviament els punts conflictius que puguin causar risc d’accidents. 

Exposa que aquestes mesures es presentaran al llarg del 2016. Matisa que les entitats 
i les federacions se n’assabentaran al maig, i que fins al setembre es portarà a terme 
la planificació i execució de les actuacions. Afirma que s’elaborarà un protocol de 
recomanacions per fomentar la sostenibilitat durant les festes i un catàleg d’activitats, 
tallers i exposicions de difusió per la sostenibilitat que es puguin programar durant les 
festes. 

Amb referència als actes unitaris, programats o organitzats directament des de 
l’Ajuntament, assegura que s’utilitzarà gots retornables, productes alimentaris 
sostenibles i de proximitat, vaixelles biodegradables i bujols de recollida selectiva. Pel 
que fa a les activitats que l’Ajuntament no organitza directament, puntualitza que 
s’instal·larà bujols de recollida selectiva, s’incorporarà el màxim de recomanacions del 
protocol d’actuacions de foment de la sostenibilitat i es programarà alguna activitat 
sostenible del catàleg.  

Manifesta que el 2017 es farà una valoració i un recull de propostes de millora 
referents a l’esmentada mesura. Finalment, apunta que el pressupost associat és de 
15.000 euros per al 2016. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, opina que la mesura de 
govern és molt correcta, ja que fixa criteris de sostenibilitat, i expressa el seu acord en 
les sis mesures de treball presentades. 

Recorda que a les recents consultives es va presentar l’esmentada proposta i es va 
comentar els possibles ajuts referents a les federacions de la festa major, als carrers i 
a les comissions de festa pel que fa a les instal·lacions elèctriques i d’il·luminació, les 
quals són molt costoses i algunes entitats de festa les han substituïdes recentment. 
Demana que s’afegeixi una certa quantitat al pressupost perquè les comissions de 
festa es puguin anar actualitzant en aquest sentit i així reduir la despesa. 

Opina que la planificació amb les comissions és important per fer-ne el seguiment i, 
d’altra banda, considera correcte que el document es pugui enriquir amb noves 
propostes, especialment si és obert i permet la participació de les entitats. Demana 
que s’executi un seguiment de les mesures proposades, ja que més endavant seran 
de compliment obligat. 

Considera que només s’ha esmentat les festes importants del calendari dels barris i 
del districte, si bé matisa que existeixen unes festes de format més petit, com les de la 
Marina. En aquest sentit, pregunta si entren als protocols d’actuació o si s’ha previst 
que hi entrin. 

El senyor Xavier Queralt Mateu, del GMDCUP, opina que les mesures presentades 
són molt positives i necessàries per abordar la gran quantitat de residus i 
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problemàtiques potencials ocasionades per les festes. Coincideix que caldrà fer-ne un 
seguiment juntament amb les entitats i es mostra a l’espera de noves informacions. 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, expressa el seu acord respecte a les 
mesures aportades pel govern i les sis línies de treball. Considera que el pressupost 
és reduït en comparació al de la resta de festes majors que tindran lloc el 2016 al 
districte. Demana que la campanya informativa i de difusió dels sis punts es 
desenvolupi tot l’any, i no només quatre mesos. Finalment, es mostra a l’espera de 
més informació. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, dóna la benvinguda al conseller 
Queralt i agraeix al senyor Marc Santasusana la feina feta els darrers mesos a favor 
dels barris, malgrat la discrepància ideològica. 

Celebra que per primera vegada en la present legislatura el govern hagi presentat una 
mesura al Ple del Districte, i es mostra esperançat que la propera no trigui un any més. 
Pel que fa a la mesura, la considera positiva i necessària, si bé demana que s’hi 
afegeixi una valoració posterior, elaborada en col·laboració amb les federacions de 
comissions de carrers i amb les mateixes comissions, per avaluar si les mesures han 
funcionat o no, en què es poden millorar i si es pot afegir o eliminar algun punt. 

La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, celebra que la primera mesura del 
mandat hagi estat aquesta, si bé considera que ha arribat tard. Es mostra a favor de la 
mesura i afegeix que si es vol assolir una societat moderna i avançada, caldrà 
construir un nou país incorporant el criteri de la sostenibilitat ambiental, sovint oblidat. 

Afirma que els recursos del planeta són finits i els ecosistemes són fràgils, cosa que 
afecta la salut, per la qual cosa existeix el deure i la responsabilitat d’encaminar-se cap 
a un model productiu sostenible que garanteixi les necessitats de les properes 
generacions. Apunta que actualment es presenta una oportunitat real de canvi i 
transformació, cosa que requereix elaborar mesures com la que s’ha detallat. Opina 
que es tracta d’una bona iniciativa i un bon primer pas, si bé matisa que calen mesures 
sostingudes en el temps i no només plans de xoc per poder impulsar el nou repte. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, opina que la mesura és correcta, ja que 
es tracta d’ordenar el que s’està fent i afegir-hi millores. Apunta que és un gra de sorra 
de cara a la ciutadania i valora positivament que la mesura s’apliqui a la festa major, 
un lloc d’afluència que pot tenir un impacte positiu en la sostenibilitat i la cura del medi 
ambient. D’altra banda, pregunta si la mesura s’ha treballat prèviament amb la 
Sectorial de Cultura i la Sectorial de Medi Ambient abans de presentar-la. 

El senyor Domingo de Guzmán Alonso assegura que es tindrà en compte la qüestió 
dels ajuts per la il·luminació i admet que les festes petites no estaven incloses a la 
mesura, si bé es preveu incloure-les-hi. Pel que fa al pressupost, afirma que es pot 
ampliar depenent de l’actuació de les associacions, ja que els 15.000 euros esmentats 
representen un punt de partida. Respecte a la valoració posterior de les festes, indica 
que ja es fa actualment, al cap d’uns mesos de finalitzar-les. Assegura que la mesura 
de la vaixella reciclable es va consultar amb la comissionada de Medi Ambient i la 
resta de consellers, que ja treballen en la mateixa línia.  

El senyor Sarri puntualitza que preguntava si l’equip de govern mantenia un diàleg 
amb la Sectorial de Cultura del Districte, a més de la Sectorial d’Urbanisme i Medi 
Ambient. 
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El senyor Domingo de Guzmán Alonso exposa que no han presentat la mesura als 
organismes enumerats, si bé tots els òrgans estan connectats. Mostra el seu 
convenciment que el tema s’ha abordat en les respectives sectorials. 

El senyor Joan Sanromà Baulo, del GMDBComú, proposa que en els propers consells 
sectorials s’afegeixi aquest assumpte com a punt de l’ordre del dia. 

El senyor Calleja manifesta que en les anteriors comissions consultives es va tractar el 
compliment dels horaris de tancament de les festes i l’aparició de les festes 
alternatives. Adverteix que la reducció del so i la finalització de la festa hauria de ser la 
mateixa per a tothom, encara que el protocol no sigui d’obligat compliment. 

El senyor Domingo de Guzmán Alonso demana que no es barregin temes, ja que una 
qüestió és la normativa del so i una altra, el compliment dels horaris. 

3. Informe del regidor 

La presidenta comunica que el temps estipulat serà de quinze minuts per a l’equip de 
govern i set minuts i mig per a la resta de grups municipals. 

El regidor del Districte saluda els assistents, dóna la benvinguda al nou conseller i 
s’acomiada del senyor Santasusana. Demana als seus companys que li traslladin una 
felicitació per la feina feta i bons desitjos en el llibre que està escrivint i les classes 
d’història que imparteix. 

Agraeix la tasca a l’Orfeó Atlàntida i la Coral Sant Medir pel seu aniversari i per la seva 
feina al districte. Fa esment de l’Associació de Comerciants de la Marina per 
l’organització i els resultats de la Festa del Comerç al passeig de la Zona Franca, 
especialment a la senyora Claramunt, que amb noranta anys va voler estar present a 
la fira per treballar amb la gent immigrant. Felicita el cinquè aniversari de la Marina 
Viva, per la feina feta al barri. En l’àmbit esportiu, felicita les jugadores de waterpolo 
Laura i Ester, i les germanes Espar, pels èxits europeus amb el Club Natació Sabadell. 
Desitja que la Unió Esportiva de Sants continuï el seu camí cap a la tercera divisió. 

Manifesta que l’informe del regidor consta de diversos punts. Pel que fa al primer, 
indica que es tracta d’una breu valoració dels pressupostos aprovats avui. Es nega a 
introduir un debat que ja s’ha produït a la Casa Gran, si bé expressa la satisfacció del 
govern per la modificació pressupostària aprovada, la qual cosa suposa un increment 
d’un 6% de la despesa corrent. Afirma que, pel que fa al districte, cal enorgullir-se de 
l’assumpte del metro de la Marina, ja que els primers 15 milions del pressupost 
serviran per avançar en aquest projecte. Es mostra satisfet pel futur projecte d’inici de 
licitació de l’Escola Municipal d’Audiovisuals de Can Batlló, les obres de l’Escola 
bressol de Sants-Badal, el poliesportiu, les polítiques de reforç escolar i d’altres 
equipaments detallats al llarg del mes de maig. 

Quant al segon punt del PAD, exposa que ja s’ha tancat al procés a través del web i 
les cites presencials. Indica que el període ha estat intens, amb més de trenta-cinc 
debats presencials, més de cinc-cents participants, més de 22.000 inscripcions al web 
i més de 200.000 visites a la pàgina, on s’han recollit debats i comentaris. Assegura 
que l’equip de govern té el compromís de respondre totes les peticions, tant les 
acceptades com les rebutjades. En aquest sentit, apunta que les respostes estaran 
disponibles al web per tal que tothom en pugui fer seguiment. Indica que durant els 
darrers mesos s’han tornat a celebrar els consells de barri amb una participació més 
alta de l’habitual. 
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Respecte al tercer punt, referent a les obres, considera que n’hi ha de prioritàries, com 
la de la plaça de Can Mantega. Nega que sigui un procés finalitzat, ja que queden 
aspectes a millorar. En aquest sentit, es mostra obert a diverses propostes del veïnat, 
com ara la instal·lació de bancs o d’ombres a la plaça. 

Celebra la bona acollida de les pistes esportives proposades i impulsades a Can Batlló 
amb el suport del Districte. D’altra banda, informa que s’ha iniciat les trobades amb el 
grup impulsor de les superilles i el veïnat del passatge d’Andalusia. Afirma que s’està 
estudiant el cost i les possibilitats de millora del passatge per presentar-lo als veïns 
posteriorment. 

Informa que la comissió de seguiment del cobriment de les vies es va reunir i va 
presentar les obres i el calendari per a l’inici de la tercera fase, que anirà vinculat a 
l’aprovació del PIM. Recorda que es va proposar crear un espai d’esbarjo per als 
gossos, malgrat que no es va obtenir el consell necessari per impulsar la proposta, per 
la qual cosa es continuarà amb el projecte inicial d’espai enjardinat que estava previst. 

Exposa que l’equip de govern s’ha reunit amb els veïns i les entitats de la plaça de 
Joan Pelegrí per perfilar les millores de la plaça. Assenyala que la plaça d’Osca 
representa un objectiu relacionat amb l’Ordenació singular, una qüestió que caldrà 
portar a terme amb el veïnat. 

Amb referència al quart punt, relatiu a la mobilitat, informa que el carril bici del carrer 
de Joan Güell està quasi finalitzat. Lamenta que no es pogués impulsar un procés 
participatiu tan ampli com s’hauria volgut, si bé es va poder escoltar moltes de les 
demandes dels veïns. Afirma que en un futur proper es convocarà una trobada amb el 
veïnat del carrer de Numància. Comunica que la connexió per a bicicletes i per a 
vianants del passeig de la Zona Franca ha estat assumit per l’Ajuntament i no per 
AMB, tal com estava previst inicialment, cosa que en permetrà accelerar la 
implementació. 

Exposa que a la darrera Taula de Mobilitat de la Marina es va aprovar el document que 
servirà per fer l’estudi i elaborar del Pla de mobilitat. Pel que fa a la Bordeta, informa 
que, juntament amb l’Àrea de Mobilitat, s’ha decidit ampliar l’estudi que servirà per 
elaborar el Pla de mobilitat a les zones de Sants i Hostafrancs que afecten la circulació 
del barri. Apunta que s’ha decidit incorporar a la Taula de Mobilitat els ciutadans i les 
entitats interessades a treballar aquest punt. 

Quant al cinquè punt, relatiu a l’economia, assenyala que al juny obrirà l’Open Camp, 
un projecte procedent de l’anterior mandat que considera correcte, especialment 
perquè té una bona acollida als barris afectats. En aquest sentit, manifesta que 
Barcelona Activa està col·laborant a poder incentivar-hi l’ocupació, ja que s’ha rebut un 
centenar de currículums. Mostra la seva satisfacció pel fet que sigui Barcelona Activa 
qui seleccioni el personal, i no l’empresa. Afirma que l’equip de govern ha col·laborat a 
impulsar el projecte Vermuts Coop i la dinamització de la plaça de Cal Muns, amb l’ajut 
d’Impuls Coop, un projecte que forma part de la difusió del cooperativisme. 

Comunica que s’ha iniciat la temporada firal de primavera. Apunta que el 23 d’abril va 
tenir lloc la Fira de Creu Coberta i Sants Establiments Units, i que el 30 d’abril es va 
celebrar la Fira Marinera, establerta per primer cop al passeig de la Zona Franca amb 
la col·laboració del Districte. Indica que la fira va ser un èxit i felicita el salt qualitatiu de 
l’Associació de Comerciants de la Marina. 

Respecte al sisè punt, relatiu als joves, informa que s’està intentant crear una sectorial 
per trobar un vincle entre la joventut i el Districte. Comunica que els joves de Sants, 
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Hostafrancs, la Bordeta i Badal han iniciat un projecte de casal de joves pel qual el 
Districte està ajudant a buscar un local. 

Pel que fa al setè punt, exposa que s’ha celebrat la 26a quinzenal de Gent Gran, amb 
una sèrie d’activitats que considera una bona iniciativa. 

Amb referència al vuitè punt, relatiu a cultura i oci, destaca les activitats culturals de 
recuperació de la memòria històrica a la Marina, incloses les actuacions referents a 
l’obra de Candel, l’exposició Ahir, avui i demà per a la gent de la Marina i el Memorial 
Seat, que inclou xerrades i debats, un dels quals porta el nom de Sis-cents, temps de 
lluita. Exposa que la tasca d’aquest camp representa una de les prioritats del govern. 

Pel que fa al novè punt, referent a l’àmbit de Dones i LGTBI, afirma que el 8 de maig 
se celebrarà a la plaça d’Espanya un acte del qual espera que tingui molta participació. 
Informa que el Districte de Sants-Montjuïc ha estat escollit per commemorar el Dia 
contra l’Homofòbia en l’àmbit de ciutat, 17 de maig, amb recepció de col·lectius i 
associacions per part de la regidora i possiblement l’alcaldessa. 

Respecte al desè punt, relatiu a la convivència i espai públic, comunica l’actuació a les 
Hortes de Sant Bertran, un espai deteriorat a causa de l’ús intensiu de les persones 
sense llar. Assenyala que s’està portant a terme una prova pilot amb el col·lectiu de 
persones sense sostre que hi habita perquè elles mateixes s’encarreguin del 
manteniment. Apunta que, en funció del resultat, s’avaluarà si la mesura es pot 
implantar més temps. 

Quant a l’onzè i darrer punt, relatiu a les mesures de ciutat que afecten el districte, 
puntualitza que el govern municipal convocarà 1.900 places en oferta pública i borses 
de treball fins al 2019, amb el doble objectiu de cobrir les baixes i jubilacions de 
personal funcionarial i fer créixer la plantilla municipal, estancada des de 2009. 
Expressa el propòsit de frenar l’aprimament progressiu de la plantilla de treballadors i 
dotar-la de més capital tècnic qualificat per complir els objectius de serveis bàsics que 
han de complir més funcions. Matisa que, en el cas de Sants-Montjuïc, això significarà 
un increment important, tenint en compte que en els darrers quatre anys s’ha perdut un 
11% de la plantilla. Apunta que la voluntat del govern és crear deu noves escoles 
bressol durant el mandat, una d’elles a Sants-Badal, a més de recuperar la gestió 
directa de tres centres externalitzats. 

El senyor José Antonio Calleja, del GMDPPC, dóna la benvinguda al senyor Queralt i 
agraeix la feina del senyor Santasusana, a més de desitjar-li èxits en l’àmbit 
professional i el llibre que està escrivint. 

Se suma a les felicitacions i als agraïments del regidor i felicita els vicepresidents dels 
consells de barri que han estat elegits o reelegits. Agraeix la feina de les comissions 
de seguiment dels consells de barri i la presència de nombrosos ciutadans en aquests 
consells. Esmenta la Mostra de Comerç de la Marina i la Fira Marinera. Dóna les 
gràcies a l’Associació de Comerciants de la Marina, a la Federació de Festa Major de 
Sants, al 28è Aplec de la Sardana de Sants, als Jocs Florals de Sants, a Sants 
Establiments Units per la Mostra de Comerç, a l’Associació de Veïns de la Cadena 
Estrelles Altes per la Segona Festa de la Primavera, als Amics de Santa Madrona per 
la Diada de Santa Madrona i als esplais i caus del districte per l’Acampa Sants. Fa 
menció de dos alumnes de l’Escola Jaume I pel llibre de contes que van escriure per 
recaptar diners per a la Fundació Avismón, a més dels alumnes de l’Escola Joan 
Pelegrí pel seu suport al Centre de Serveis Canpedró. 
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Pel que fa als pressupostos aprovats, matisa que es tracta d’una modificació 
pressupostària. Indica que en l’informe del regidor enviat el dia anterior als grups 
municipals, es detallava les conseqüències que tindria en el districte el rebuig dels 
pressupostos, fent responsable l’oposició del desgavell municipal provocat pel govern. 
Demana conèixer més concretament les conseqüències positives que els 
pressupostos tindran en els barris i el districte, cosa que no s’ha explicat en l’informe 
del regidor. 

Assenyala que hi ha prioritats que s’haurien d’incloure al PAD, com ara la redacció del 
projecte de la piscina municipal i les sales de fitnes al carrer de l’Energia; l’adequació 
dels baixos del carrer de la Química per construir un casal de gent gran i un casal de 
gent jove; l’actualització del PERI del Turó de la Font de la Guatlla i els equipaments 
pendents en el barri; la remodelació o l’estudi de remodelació dels jardins de la 
Mediterrània i del parc de Can Sabaté; l’adequació de les pistes esportives de Can 
Farrera i de Can Sabaté i els equipaments previstos per a Can Batlló. Pel que fa a 
l’Escola Municipal d’Audiovisuals, recorda que l’anterior equip de govern ja en va 
anunciar la instal·lació, si bé no està prevista a Can Batlló. En aquest sentit, demana 
una reunió explicativa sobre els equipaments que s’hi han d’instal·lar. 

Vol conèixer la possibilitat de fer un casal de joves i un altre per a la Federació de la 
Festa Major de Sants a l’edifici Model del Segle XX. Es mostra satisfet pel projecte 
d’escoles bressol de Sants-Badal, si bé demana que l’equip de govern es comprometi 
al PAD a construir-ne una de nova al districte, com a mínim. Demana que s’inclogui 
l’equipament del carrer de la Creu Coberta, 22-24, amb Diputació, per un possible 
acord de cessió o compra amb la Generalitat amb l’objectiu d’abordar l’assumpte del 
Camp de Futbol de Magòria. Proposa que es desbloquegi l’inici de la residència de 
gent gran del carrer de l’Energia i que es construeixin els equipaments previstos a 
Sants-Badal, concretament a Juan de Sada amb carrer de Roger. Exposa que la 
qüestió del Palau de la Premsa al Poble-sec és important per avançar en la Llei de 
barris de Plus Ultra, Can Clos i la Vinya. 

Pregunta quan es disposarà del Pla d’inversió municipal. Considera correcte que 
l’equip de govern hagi estat negociant el PAD amb els diversos grups, si bé demana 
que aquests puguin complementar les propostes. Vol saber el calendari de presentació 
del PAD, la data d’inici de converses i els criteris de l’equip de govern per triar prioritats 
dels equipaments inclosos. 

Demana saber com progressa el metro de la Marina un cop aprovat i quan 
començaran les obres. Pregunta si s’ha parlat amb els veïns sobre la zona d’esbarjo 
del carrer del Priorat. Mostra la seva preocupació per l’equipament de Cal Muns i els 
veïns afectats per les expropiacions del carrer de Burgos i Riera de Tena. Afirma que 
en la darrera reunió no es va veure gaire predisposició per organitzar un reallotjament 
a Can Batlló, i demana conèixer si l’Ajuntament s’afanyarà a estudiar l’estat dels 
habitatges i la situació de cadascuna de les persones afectades. Pregunta per 
l’adaptació de la parada de metro de plaça de Sants i per l’estat de la plaça de Súria, 
del qual s’ha parlat amb els veïns. Vol saber quins habitatges socials es preveu 
construir en aquest mandat. Pregunta què es pretén fer amb el solar de Sant Pere 
Abanto, on es va produir una actuació dels Mossos d’Esquadra arran d’una baralla i 
també una actuació de neteja. Pregunta pel Pla d’Usos del Paral·lel pel que fa al Pla 
de manteniment integral, reconeix que s’ha implementat a un seguit de carrers que ja 
disposaven del pressupost de l’anterior mandat, i demana conèixer quins carrers es 
preveu arranjar a partir d’ara. 
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Adverteix que s’acosta l’estiu i que cal tenir clars els assumptes de seguretat i 
incivisme. Vol saber si la policia de proximitat es dotarà de més agents i si es 
convocarà oposicions per a més places de Guàrdia Urbana de proximitat en les places 
esmentades. Finalment, demana un informe sobre incivisme elaborat pels tècnics de 
civisme. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, agraeix l’assistència, la 
constància i la paciència de les entitats i el veïnat. Esmenta el cas de les Quatre 
Roses, quatre joves detinguts durant els fets produïts durant l’anterior mandat, quan es 
va enviar una grua per enderrocar Can Vies. Denuncia que els joves van patir violència 
per part dels antiavalots i puntualitza que un d’ells pateix la síndrome de Tourette, cosa 
que no es va tenir en compte, i durant l’operatiu se li va trencar el nas. Afirma que 
l’operatiu de seguretat va ser desproporcionat, ja que set dels Mossos que van 
participar en la detenció han estat processats sota l’acusació de lesionar tres dels 
joves, els quals s’enfronten a set anys de presó perquè la Generalitat, com a acusació 
particular, els acusa de delictes sense aportar proves. Expressa la seva solidaritat amb 
els encausats i afirma que s’estan aprovant mocions per tot el territori a favor que la 
Generalitat retiri l’acusació, tal com ho va fer en el seu dia l’Ajuntament de Barcelona. 

Mostra la seva alegria per haver trobat punts d’acord en l’aprovació de la modificació 
econòmica de la pròrroga d’uns pressupostos que va impulsar l’anterior equip de 
govern. Celebra que el GMBComú s’hagi assegut a parlar amb el GMCUP 
seriosament. Expressa la seva satisfacció que s’hagin fet possibles certs aspectes que 
semblaven impossibles recentment. Indica que, malgrat que li hauria agradat votar a 
favor de la modificació totalment, el seu grup no l’ha bloquejada, sinó que s’ha 
abstingut. 

Recorda que quan el seu grup va fer públic el primer posicionament respecte de la 
proposta de modificació pressupostària, va rebre atacs i pressions de les xarxes 
socials, on se’ls acusava de la paralització del metro a la Marina. Considera que 
aquesta afirmació no té sentit, ja que el GMCUP sempre ha donat suport a 
l’esmentada demanda veïnal. Indica que el veïnat de la Marina ja sap quins partits han 
governat la ciutat durant els darrers anys i quins partits s’han oblidat del barri 
contínuament. Assegura que prefereix oblidar les esmentades pressions i mirar 
endavant, si bé insisteix que ha estat una mala experiència. 

Recorda que al principi el seu grup va rebutjar l’ampliació dels pressupostos perquè es 
volia aprofitar l’oportunitat de disposar d’un ajuntament amb una forta presència 
d’esquerres per intentar establir unes bases amb pressupostos socials, no només cap 
a l’emergència social, sinó per donar un gir a la política de Barcelona, canviar 
paradigmes i situar el ciutadà com a eix principal, en lloc dels interessos econòmics. 

Afirma que sovint s’acusa el seu grup de falta de responsabilitat. En aquest sentit, 
assegura que se sent responsable de les seves idees, de les demandes de les classes 
populars i de la fidelitat als seus votants. Pel que fa als pressupostos, mostra la seva 
esperança que les actuacions a Sants-Montjuïc que el GMBComú tenia previstes 
s’acabaran impulsant per tranquil·litat de tothom. 

Discrepa sobre l’Open Camp esmentat pel regidor, ja que assegura que ha assistit a 
tots els consells de barri, i no comparteix que el veïnat hagi aplaudit el projecte, 
malgrat que se l’ha trobat fet. Indica que el seu grup ha descobert que es tracta 
d’ofertes de treball precaris oferts per Barcelona Activa, algunes de les quals entren 
dins els programes de garantia juvenil. 
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Mostra la seva alegria per l’increment de la plantilla de l’Ajuntament i de les escoles 
bressol al camp municipal per tal que deixin d’estar privatitzades o externalitzades. 
Valora positivament que s’estigui penjant els vídeos dels consells de barri al web de 
l’Ajuntament del Districte i recorda que el seu grup ha estat demanant molts anys que 
es pengin els vídeos dels consells plenaris, cosa que s’està adoptant a tota la ciutat. 
Ho considera un senyal de transparència i indica que anteriorment no es penjava el 
vídeo fins que no s’aprovava l’acta del consell. 

Respecte del PAD, apunta que el seu grup hi ha participat i ha apostat pel període de 
participació, al qual el veïnat s’ha abocat. Mostra la seva preocupació pel fet que 
l’avaluació i la selecció dels milers de propostes es facin sense la participació de la 
ciutadania, cosa que considera contradictori. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, dóna la benvinguda al senyor 
Queralt i envia una salutació al senyor Santasusana. S’uneix a totes les felicitacions 
del regidor i la resta de portaveus. Mostra el seu reconeixement i suport als membres 
de la Unitat de Serveis Especials  de la Guàrdia Urbana, que pot ser dissolta per una 
decisió política, i considera que la decisió se suma als reiterats menyspreus i 
desautoritzacions que pateix la Guàrdia Urbana per part de l’equip de govern 
municipal. 

Felicita el govern del Districte per complir la petició unànime que van formular els 
grups municipals quant a l’absència d’informació sobre els actes que se celebraven al 
Districte, especialment els actes aliens als òrgans de govern i de participació. En 
aquest sentit, mostra la seva satisfacció pel ric teixit associatiu i cultural del districte. 

Fa palesa la presència del regidor a la parròquia de Sant Medir i a la Festa Major de 
Sant Medir, ja que en el seu dia va criticar la seva absència als altres dos actes 
celebrats, un a la parròquia de l’Àngel Custodi, durant la Festa Major d’Hostafrancs, i 
un altre a Santa Maria de Sants, durant la Festa Major de Sants. Expressa la seva 
esperança que exerceixi de regidor institucionalment i representi tots els veïns del 
districte, deixant la legitima bel·ligerància política de banda, ja que aquesta no pot 
afectar la normalitat de les relacions institucionals amb tots els actors del barri. 

Pel que fa als pressupostos, indica que la conseqüència de la no aprovació es va 
avançar al consell ciutadà del 4 de febrer de 2016. 

Tot seguit, es disposa a referir-se a dos temes del Consell Plenari celebrat el 3 de 
març. En primer lloc, esmenta la frustrada presentació de la seva declaració 
institucional, la qual llegeix: «El Districte de Sants-Montjuïc, amb el propòsit de 
refermar el seu compromís i preservar la memòria i el record de les víctimes de la 
barbàrie terrorista, celebrarà cada 11 de març, amb caràcter anual, el Dia per al record 
de les víctimes d’atacs terroristes, a les seves famílies i amics, tal com ha sigut 
declarat per la Unió Europea.» Lamenta la manca de suport suficient per arribar als 
dos terços de consellers, si bé mostra la seva alegria que tant l’alcaldessa com el 
senyor Alfred Bosch se sumessin a la concentració silenciosa de la plaça de Sant 
Jaume l’11 de març en record de les víctimes del terrorisme. En aquest sentit, no 
entén per què els esmentats grups no van subscriure la declaració si després van 
participar en la concentració. 

En segon lloc, es refereix a la declaració aprovada sense el suport del GMDC’s sobre 
la presència de l’exèrcit al Saló de l’Ensenyament o en qualsevol altre espai educatiu. 
Considera trist l’incident protagonitzat per l’alcaldessa durant el Saló amb dos militars 
que es van acostar a saludar-la. En aquest sentit, incideix en la qüestió de la 
responsabilitat institucional. 
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Es posiciona en contra de la guerra, si bé considera que perquè desapareguessin els 
exèrcits, haurien de desaparèixer tots els exèrcits i les armes del món, cosa que troba 
impossible a dia d’avui. Informa que els estats democràtics estan obligats a protegir la 
seva ciutadania per mantenir-ne els drets i les llibertats, cosa que l’exèrcit garanteix, 
sotmès a les lleis democràtiques i al poder polític, tal com passa actualment amb les 
forces armades del país. Puntualitza que el senyor Narcís Serra va dirigir des del 
Ministeri de Defensa la democratització de les forces armades, que actualment 
compleixen tasques militars, de seguretat, humanitàries i de salvament. Recorda que 
el passat cap de setmana va morir un soldat de la unitat militar d’emergència de 
Huesca en un rescat a la muntanya. 

Indica que hi ha un assumpte que va sorgir en dos espais de participació diferents, en 
la Comissió de Seguiment del Consell de Barri de Sants del 22 de març i en la 
Comissió de Seguiment de la Urbanització del Calaix del 27 d’abril. Apunta que es van 
presentar propostes aparentment definitives, com ara la del carril bici del carrer de 
Joan Güell, el qual ja està quasi acabat, i la proposta de la zona d’esbarjo per a 
gossos, la qual va quedar en suspens. Reitera que, en la present sessió, el regidor ha 
confirmat que la proposta es va rebutjar i que es reprendrà l’anterior projecte, que 
consistia a construir un jardí botànic amb finalitats educatives. Acusa l’equip de govern 
de no complir la transparència i foment de la participació. En aquest sentit, demana 
que s’escolti tothom, i no només la gent amb afinitats d’opinió. 

Insisteix per tercera vegada en un Ple que a la pàgina web de l’Ajuntament només 
permet navegar per les opcions del districte en català i adverteix que la transparència 
també consisteix a facilitar l’accés a la informació. Finalment, recorda que està 
pendent de l’informe jurídic sobre la qüestió de la bandera a la seu del Districte. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, exposa que en un correu electrònic 
que el seu grup ha rebut sobre els punts que es tractarien a l’informe del regidor n’hi 
constava un sobre subvencions, al qual no s’ha fet cap referència. En aquest sentit, 
argumenta que hi ha diverses entitats preocupades perquè normalment rebien 
subvencions i aquesta vegada s’han quedat sense. Demana que s’expliqui el criteri 
que s’ha seguit. 

Valora positivament el procés participatiu del PAD i coincideix que s’han celebrat molts 
debats territorials i sectorials on ha participat una gran part de la ciutadania. Assenyala 
l’absència d’una avaluació del procés i proposa que aquesta es porti a terme al proper 
consell ciutadà. Demana saber el calendari de reunions dels partits per parlar del PAD 
i determinar si es contestarà als partits, als veïns i a les entitats sobre els projectes que 
s’aproven, a més de si s’elaborarà un document base per discutir una proposta del 
govern inclosa al PAD. 

Exposa que el senyor Calleja ja ha manifestat alguns temes que ell volia presentar, per 
la qual cosa es nega a repetir-los i demana rebre la resposta, barri per barri, de tots els 
punts esmentats. 

Vol saber quines mesures està prenent el Districte en el tancament d’atenció 
especialitzada del CAP de Numància. Admet que no es tracta d’una competència 
municipal, si bé considera que el Districte es pot interessar o pressionar qui 
correspongui per donar solució als pacients, als hospitals i als acomiadaments de 
personal sanitari que el tancament pot comportar. 

Quant a l’estació d’autobusos del barri de Sants, recorda que ja es va abordar 
l’assumpte en el darrer plenari, si bé es va contestar que el calendari previst era per a 
l’agost. Considera poc probable que a l’agost es completi la instal·lació, de manera 
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que pregunta per l’estat del projecte. D’altra banda, insisteix que no hi ha notícies 
sobre l’ascensor de la plaça de Sants, línies 1 i 5. 

Pregunta si l’equip de govern s’ha posat en contacte amb la Llar de l’Afectat 
d’Esclerosi Múltiple d’Hostafrancs per instar TMB sobre el transport a la nova seu. 
Recorda que l’equip de govern es va comprometre a posar-s’hi en contacte, si bé la 
Llar nega que hagi estat així. Adverteix que es tracta d’un col·lectiu nombrós, amb una 
activitat diària que presta un servei molt necessari. 

Exposa que diversos veïns d’Hostafrancs han fet arribar peticions relatives als 
permisos per a les gravacions publicitàries que s’han portat a terme recentment, 
moltes en horari nocturn, cosa que comporta contaminació acústica i lumínica. 
Puntualitza que recentment un helicòpter va despertar molts barris a la nit. Aclareix 
que no està en contra de les gravacions ni del fet que es faciliti feina en aquest sector, 
sinó que demana que s’ordenin les activitats i s’informi els veïns de les gravacions 
amb antelació, ja que es tallen carrers i es dificulta l’entrada i sortida de pàrquings, 
entre d’altres. 

Demana saber l’estat del PERI d’Hostafrancs. Pregunta quin serà el resultat final o si 
de moment només se n’elaborarà un estudi. 

Pel que fa a la Bordeta, pregunta quan es tindrà notícies de la restitució els caps de 
setmana de les línies 91 i 115 de bus. Vol saber si s’està pressionant TMB en aquest 
tema. 

Pregunta quan es tindrà notícies definitives de Can Batlló i quan es convocarà la 
comissió de seguiment. Manifesta que el seu grup ha enviat una carta sobre aquesta 
qüestió a l’alcaldessa, si bé no n’ha obtingut resposta. 

Quant al Poble-sec, pregunta per la plaga de rates del barri de les Hortes i a Font de la 
Guatlla. Puntualitza que el local l’Esplai Turons n’està greument afectat, i pregunta 
quines mesures s’han pres al respecte. 

Informa que molts consellers de diversos grups municipals han visitat el Turó de Font 
de la Guatlla amb el veïnat que recentment ha constituït l’Associació Salvem el Turó. 
Assenyala que el turó està afectat per un PERI i que els veïns en demanen la 
desafectació. Indica que, independentment de quant trigui la desafectació, l’Associació 
ha elaborat un document amb vint-i-dues propostes en què es demana que es posi en 
funcionament i s’arrangin diversos aspectes, encara que més endavant no es desafecti 
el Turó. Afirma que el seu grup ha estudiat les propostes i considera que com a mínim 
tretze són realitzables, concretament la 1, la 2, la 8, la 9, la 10, l’11, la 12, la 14, la 16, 
la 18, la 20, la 21 i la 22. Demana que s’incorporin al PAD, ja que es tracta de mesures 
senzilles de pressupost poc elevat. 

Quant a Sants-Badal, celebra que s’hagi recuperat el projecte inicial de cobertura de 
les vies. 

Respecte a la modificació del pressupost prorrogat de l’anterior govern, recalca que es 
tracta de 275 milions d’euros, per la qual cosa gairebé es podria considerar un 
pressupost nou. Afirma que li agradaria que hi hagués més pressupostos i menys 
discurs. Afirma que a Barcelona hi ha 90.000 aturats, la meitat dels quals són de llarga 
durada sense cap prestació econòmica. Informa que hi ha 17.000 autònoms i que les 
famílies amb rendes molt baixes s’han quadruplicat des de l’inici de la crisi. Matisa que 
gràcies a molts anys de bona gestió, l’Ajuntament té els comptes sanejats. En aquest 
sentit, afirma que ningú no entendria que l’enorme potencial econòmic de l’Ajuntament 



 
 
Districte de Sants-Montjuïc 

 

14 
 

no es posés al servei de la gent i les famílies que pateixen. Insisteix que cal ser valent i 
responsable, i deixar de banda els assumptes partidistes per començar a treballar. 
Indica que el seu grup ha votat favorablement a la modificació del pressupost, la qual 
considera ambiciosa, i alhora realista, necessària i urgent. Opina que votar d’una altra 
manera hauria significat posar les sigles partidistes davant dels interessos de la ciutat. 

Mostra la seva alegria per haver contribuït a l’acord per aconseguir invertir 43 milions 
d’euros en tres grans projectes, de manera que 15 milions d’euros s’invertiran en la 
ronda de Dalt, 17 milions al carrer de Pere IV i 11 milions a la Meridiana. Es congratula 
perquè s’hagi inclòs al pressupost la implementació d’un sisena hora d’anglès per 
combatre desigualtats i l’increment en 15 milions de la despesa en política social 
destinada als infants i a la gent gran. Apunta que s’ha aconseguit incloure diverses 
mesures, com ara doblar el pressupost del programa «Barcelona: zero impostos per a 
autònoms», augmentar les subvencions d’IBI i IAE dels equipaments culturals amb 
programació permanent, reforçar en quasi 3 milions el pla de xoc per a aturats de 
molta llarga durada, incrementar el pressupost del Pla de dinamització del comerç de 
proximitat i augmentar el pressupost en equipaments a tots els districtes en quasi 10 
milions. 

Mostra la seva satisfacció envers el pressupost, si bé no el considera propi, ja que 
pertany a l’anterior equip de govern. D’altra banda, reitera que s’ha aconseguit 
millorar-lo i modificar-lo en 275 milions per posar-lo al servei de les polítiques socials. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, dóna la benvinguda al senyor 
Queralt. Afirma que el senyor Calleja i el senyor Deusedes ja han comentat moltes de 
les seves propostes, de manera que no les repetirà. 

Felicita la celebració de les activitats que s’han realitzat al districte en els darrers 
mesos, especialment els seus organitzadors, i fa un esment a les festes de Sant Jordi, 
Sant Medir i la Festa de la Primavera a la Marina. 

Tot seguit, mostra el seu agraïment a les entitats dels barris del districte, no per les 
activitats dels darrers mesos, sinó per les que fan cada dia. Esmenta els projectes i 
entitats que donen més als que tenen menys. Expressa el seu reconeixement a totes 
les persones que cada dia paren el xoc de les injustícies d’una societat que desitja 
diferent. Adverteix que tothom treballa pel bé comú, si bé són aquestes entitats les que 
representen la frontera dels vulnerables i eviten que els problemes es desbordin. En 
aquest sentit, enumera la Fundació Pere Claver, Canpedró, la Plataforma d’Afectats 
per la Hipoteca, la parròquia de Sant Medir, la parròquia de Santa Madrona, Avismón, 
la Fundació Arrels i la Nao, entre d’altres. Indica que reconèixer i posar en valor la 
seva feina és una obligació i un acte de justícia que tothom hauria de compartir. 

Recorda que al maig farà un any que l’equip de govern va guanyar les eleccions. Li 
dóna l’enhorabona, malgrat que recorda que la victòria va ser ajustada. Insisteix que el 
mandat que se’n deriva passa per governar la ciutat i governar-la bé i per a tothom. 
Opina que un any és temps suficient per fer balanç amb perspectiva. Assenyala que 
des de la comtessa electoral fins a la constitució del govern del Districte van 
transcórrer més de dos mesos, cosa que considera un lapse de temps inauditament 
dilatat. Indica que aquest fet s’ha convertit en un costum en l’equip de govern, ja que 
un any més tard amb prou feines es disposa de pressupostos i no ha elaborat un PAM, 
un PAD ni un PIM. Denuncia que no es disposa de projectes dissenyats ni debatuts al 
Districte que s’hagin començat a impulsar en el present mandat, i una gran quantitat 
dels que provenen de l’anterior no s’han desencallat. Critica que les grans 
problemàtiques de la ciutat no estan solucionades, ni tan sols encarrilades. Reconeix 
la voluntat i la dedicació del govern malgrat la manca de recursos per encarar-se a les 
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problemàtiques, per la qual cosa celebra la valentia de la contractació de més recursos 
humans. En aquest sentit, avança que aquesta iniciativa pot portar a desafiar les lleis 
que limiten la contractació. D’altra banda, es pregunta si hi ha una estratègia i un 
model sòlid i factible de ciutat per al futur. Denuncia la manca de diàleg i el tarannà 
erràtic de l’equip de govern. 

Tot seguit, es disposa a enumerar les qüestions encallades i pendents de debat, 
encarament i resolució, entre els quals es troben el PERI del Turó de Font de la 
Guatlla, l’Orfeó de Sants, l’espai dels gossos i l’ordenament de zones compartides 
entre zones de gossos i zones d’esbarjo, la Magòria, el Pla d’usos del Poble-sec, els 
plans de mobilitat als barris, l’autobús 115 de Font de la Guatlla, els usos dels locals 
del carrer de la Química, la reforma del Paral·lel, els usos i la gestió de la Lleialtat 
Santsenca, els entorns de l’estació i els plans d’ocupació. Recorda que en el seu 
moment es va proposar de crear un full d’excel i compartir-lo per tal que els grups de 
l’oposició poguessin tenir una actitud constructiva. Proposa que s’impulsi una dinàmica 
de treball perquè tothom pugui col·laborar. Opina que no té cap sentit criticar les 
accions ben fetes, si bé les accions mal fetes perjudiquen tothom. D’altra banda, 
admet que l’equip de govern s’emporti els mèrits si amb això s’han de desencallar 
projectes i accelerar-los des de l’oposició. 

Denuncia que hagi passat un any i que encara no s’hagi fet cap proposta de PAD. 
Admet que s’ha millorat en els processos participatius, cosa que agraeix. Apunta que 
si s’analitza el cost de l’endarreriment del que s’ha aportat quantitativament i 
qualitativament als processos de participació del PAD respecte a processos anteriors, 
avança que la valoració pot ser minsa, ja que tot es redueix a la relació entre costos i 
beneficis. Apunta que malgrat que s’ha intentat estendre la participació, encara no es 
disposa del PAD ni del PIM. Critica que en comptes d’això s’organitzen debats sobre 
prioritats en què l’oposició fa aportacions i trasllada demandes de la ciutadania, si bé el 
debat no té sentit si no es disposa del PAD i el PIM. 

Proposa que es construeixi una ciutat i un districte com el que la ciutadania demanava 
fa un any. Demana que els partits d’esquerres, que representen un canvi i una 
transformació, construeixin un nou govern. Adverteix a l’equip de govern que té l’opció 
de governar amb aquells a qui la ciutadania va demanar un canvi o amb aquells que la 
ciutadania volia canviar. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, dóna la benvinguda al senyor Queralt i 
desitja sort al senyor Santasusana en la seva nova etapa. Se suma a les felicitacions 
dels diversos grups polítics i afegeix el quarantè aniversari de l’Esplai la Lluna i el 
trenta-cinquè aniversari de l’Esplai Turons, dels quals en valora la tasca de base i 
l’educació no formal molt positivament. 

Assenyala que ja es pot concloure que el 2016 no es disposarà de nou pressupost, 
sinó que es tracta dels pressupostos prorrogats del 2015. Comunica que l’intent de 
canviar el pressupost amb una modificació de crèdit tan elevada no és positiva per al 
conjunt de la ciutat, ja que pot posar en perill el pagament a proveïdors a trenta dies, 
una acció que considera molt important per al dia a dia. Informa que són el resultat 
d’una bona gestió de molts anys de l’Ajuntament, executada pel GMDCiU en el passat 
mandat. Troba curiós que els pressupostos que el govern considera els més socials de 
la història beguin gairebé totalment del pressupost de 2015 proposat pel GMDCiU. 
Afirma que s’està parlant de més del 90% de pressupost base, que encara seria més 
si es descomptés l’obligatorietat de l’1% que cal pagar als funcionaris per la sentència 
judicial. 



 
 
Districte de Sants-Montjuïc 

 

16 
 

Apunta que el procés del PAD i el PAM ja ha finalitzat, si bé no s’ha obtingut cap retorn 
per part del govern. Mostra la seva esperança que abans del juliol se celebri una 
reunió per abordar la temàtica detalladament. Recorda que en el darrer plenari el 
regidor va oferir una trobada que l’oposició va agrair, si bé encara no s’ha produït, ni 
amb l’oposició ni amb les entitats del barri, que esperen el seu torn amb resignació. 

Lamenta que el procés hagi deixat de banda molta gent que no està avesada a les 
noves tecnologies, si bé reconeix que el procés ha millorat en l’aspecte tecnològic. 
Puntualitza que la presencialitat dels debats no és el més important, ja que els 
col·lectius afectats ja estaven integrats en la dinàmica i l’àmbit abordats. 

Informa que un altre punt negatiu és l’enfocament dels debats, dirigit a treure idees o 
legitimar propostes de programa electoral del govern. A tall d’exemple, assenyala que 
és paradigmàtic que en un espai de debat d’economia només es parli d’un tipus 
d’economia quan la creació de riquesa és plural i conté un manteniment ample 
d’opcions. Per tant, considera que el procés ha estat excloent en alguns punts. 

Manifesta que la suma de les propostes presentades en diversos espais podran ajudar 
a elaborar un PAM i un PAD consensuat, si bé cal relativitzar els suports de les 
propostes de la plataforma web, que d’altra banda són un indicatiu a tenir en compte. 
Tot seguit, cita les que considera més importants en assumptes de ciutat, malgrat que 
no siguin les més votades, com ara la continuació del passeig de Zona Franca per 
obrir-ho cap el mar, la creació d’un circuit cultural als barris i la finalització del PERI de 
Font de la Guatlla, al Poble-sec i a Hostafrancs. 

Celebra que s’hagi pogut incrementar les subvencions a les entitats, si bé lamenta que 
s’hagin trencat els convenis de manera barroera i s’hagin eliminat entitats que feien 
una feina al barri des de fa molts anys, com ara les coordinadores del Poble-sec, la 
Marina i la Bordeta, a més de la Federació Festa Major de Sants, entre d’altres. 

Expressa la seva sorpresa pel fet que s’obri una convocatòria de subvencions amb 
una partida que augmenta, quan aquesta encara és inexistent. Afirma que la partida 
venia subjecta a una modificació de pressupost que s’ha aprovat avui, per la qual cosa 
considera incorrecte i especulatiu que es llanci una convocatòria amb un augment del 
pressupost quan encara no es disposa dels diners. Indica que amb la crisi s’hauria 
d’haver après a no invertir més del que s’ingressa i que l’Ajuntament hauria de servir 
de model.  

Celebra la inauguració de la plaça de Can Mantega, malgrat el retard i les millores 
pendents. Adverteix que cal afegir un esforç complementari en la inversió per al metro 
de la Marina si es desitja que arribi el 2017, així com en les obres de millora i 
remodelació dels carrers de Sants i de la plaça de Joan Pelegrí. Es mostra expectant 
envers el funcionament del carril bici de Joan Güell, si bé l’anterior equip de govern el 
va descartar perquè el considerava dubtós. 

Lamenta que el Consell Plenari de Sants-Montjuïc celebrat avui no es pronunciï a favor 
d’una Regidoria de Joventut, cosa que demanen totes les entitats juvenils de la ciutat, 
malgrat que el govern les ignora. Es mostra sorprès que el GMDPSC s’hagi fet enrere 
a última hora, quan era una de les seves prioritats. Critica que l’aprovació de la 
modificació dels pressupostos inclogués la submissió i el silenci d’aquest grup. 

Desitja sort a l’SNP a les eleccions escoceses que se celebren avui i encoratja el 
regidor a impulsar la consulta sobre l’adhesió de Barcelona a l’AMI. Opina que després 
de gairebé un any, la ciutadania hauria de poder votar en aquest sentit. Denuncia la 
manca de determinació i valentia d’aquells membres del govern que han defensat 
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aquesta iniciativa. Recalca que el compromís no pot trigar més temps a resoldre’s, ja 
que en cas contrari, seria un frau democràtic. 

El regidor agraeix les intervencions i el seu to constructiu. Pel que fa a la intervenció 
del senyor Calleja, indica que moltes de les qüestions exposades consten en l’ordre 
del dia d’avui, ja que s’han debatut als consells de barri corresponents i en d’altres 
espais. Respecte al pressupost, puntualitza que ha esmentat alguns assumptes 
importants, si bé al llarg dels darrers mesos s’ha anat detallant d’altres temes, com ara 
el reforç escolar, l’obertura de la ludoteca, les intervencions socials en el marc de la 
Llei de barris i els cursos de formació i inserció laboral de la cuina del món al Poble-
sec, entre d’altres. Es compromet a contestar posteriorment la resta de qüestions 
plantejades. 

Respecte a la intervenció de la senyora Pahissa, coincideix en la preocupació pel 
soroll a les xarxes socials, cosa que lamenta perquè molts militants de la CUP i de 
BComú procedeixen dels mateixos espais activistes dels moviments socials. 
Considera lamentable la baralla que es produeix entre els uns i als altres. 

Quant a l’Open Camp, puntualitza que no s’ha referit a una celebració per part dels 
veïns, sinó a una bona acollida. Afirma que ha detectat que els recels inicials que 
havia despertat una iniciativa privada desconeguda s’han esvaït a mesura que el 
procés es tornava transparent, com a mínim en els espais que havia visitat 
personalment. Es compromet a fer un seguiment de les ofertes de feina per comprovar 
si es compleix la legalitat i en quins termes. Adverteix que el Districte no té capacitat 
d’intervenció, ja que es tracta d’una iniciativa privada, si bé assegura que en cas que 
es detecti una irregularitat, es posarà en coneixement de les autoritats corresponents. 
Assenyala que es tracta de 200 llocs de feina i celebra que s’hagin vinculat als barris 
afectats, que pateixen un atur elevat. 

Amb relació a la intervenció del senyor Lao sobre el comportament de l’alcaldessa en 
la trobada amb l’exèrcit, puntualitza que l’alcaldessa va informar els dos militars del 
Saló de l’Ensenyament d’una decisió que s’havia pres democràticament per una 
àmplia majoria al Ple de l’Ajuntament. Comunica que es va fer d’una manera educada, 
cosa que es pot comprovar, ja que està gravat, i fins i tot els membres de l’exèrcit van 
negar haver-se sentit ofesos. Es mostra sorprès que, en canvi, els membres del PPC 
sí que s’hi hagin sentit. Argumenta que es tractava de separar espais i deixar palès 
que el Saló de l’Ensenyament no era el més indicat per a la presència militar. 

Pel que fa a la comissió de seguiment, opina que el procés de participació sobre la 
proposta de crear un espai d’esbarjo per a gossos era millorable. Admet que la 
proposta tenia aparença de definitiva, si bé va ser un error d’explicació de l’arquitecte. 
Recalca que es tractava d’una proposta, tal com es va debatre al consell de barri, on 
no es va generar consens i, per tant, es va rebutjar, cosa que no hauria pogut passar 
si hagués estat un acord definitiu. D’altra banda, reconeix que hi ha hagut una fallada 
de tempos de participació. 

Respecte al web del Districte, insisteix que no fa el seguiment de l’assumpte i 
desconeix quin pot ser el problema. Quant a la bandera, argumenta que, segons 
l’article 3, la bandera ha de ser a l’interior de l’edifici, però no específicament al Saló de 
Plens. Mostra la seva indiferència respecte a les banderes i els himnes. Recorda que 
el debat és potestat del govern, si bé es pot mantenir un debat extralegal de qüestió 
política sobre les banderes. Insisteix que els Serveis Jurídics dicten que la situació del 
Saló de Plens és dins de la legalitat. 
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En relació amb la intervenció del senyor Deusedes sobre subvencions, admet no 
haver-ne fet menció. Informa que es van presentar 332 sol·licituds, més que l’any 
passat. Apunta que cinc no es van considerar adients per no complir els requisits o per 
presentar-se fora de temps; 87 es van denegar i 240 es van aprovar. Comunica que 
els criteris eren els àmbits de la Dona, Gènere, Infants, Joves i Educació. Exposa que 
les subvencions no han desaparegut, sinó que s’han destinat a les àrees temàtiques 
corresponents, de les quals ell n’és responsable de moltes com a tinent d’alcalde, com 
ara Cultura, i Immigració i Interculturalitat. Puntualitza que des de Cultura s’han 
aprovat subvencions als gegants, als diables i als sardanistes que abans aprovava el 
Districte. 

Assegura que s’ha proposat a la Llar de l’Afectat d’Esclerosi Múltiple que faci la millor 
proposta de transport. Matisa que les parades més properes són a menys de tres 
metres del nou local. 

Quant a la intervenció del senyor Fexas, admet que la velocitat d’acció no és la 
desitjada, si bé considera que és normal en un govern, ja que els ritmes de 
l’Administració són lents. Afirma que, segons fons d’internet, l’anterior govern va trigar 
disset mesos a aprovar el PAD des de la presa de possessió. Lamenta que s’hagi 
criticat l’encallament, i recorda que s’ha impulsat l’assumpte del metro en col·laboració 
amb el GMDERC i la Generalitat, a més dels locals de la Química, els carrils bici 
d’annexió del polígon de la Zona Franca i el Pla de mobilitat de la Marina, entre 
d’altres. 

Agraeix el to constructiu de la intervenció del senyor Sarri. Sobre el carril bici de Joan 
Güell, assegura que els veïns van mostrar la seva satisfacció que el Districte pogués 
explicar i escoltar les seves propostes. Pel que fa al PAD, opina que la participació ha 
estat molt elevada, especialment amb relació a la qualitat, ja que hi han participat 
col·lectius que normalment es quedaven al marge, com ara el col·lectiu de Can Vies. 
Recorda que s’han produït trenta-cinc debats presencials, amb 500 assistents. 
Considera bona notícia que la participació hagi augmentat en els consells de barri i les 
comissions, ja que suposa un senyal d’evolució en termes d’integració social. 

Respecte als convenis i les subvencions, reconeix que s’ha prioritzat moltes qüestions 
que anteriorment se solucionaven mitjançant convenis. Opina que les subvencions 
garanteixen més transparència i lliure concurrència que els convenis. Recalca que no 
s’està renunciant als convenis en tots els casos, sinó que s’està prioritzant els suports i 
les ajudes econòmiques a les associacions per via de la subvenció. Quant a l’adhesió 
de Barcelona a l’AMI, manifesta que s’ha debatut l’assumpte, malgrat que s’haurà de 
traslladar el debat al Ple de la Casa Gran per obtenir majories. 

El Consell se n’assabenta. 
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C) Part decisòria: 

C.1 Propostes d’acord de la Comissió de Govern 

1.  Emetre informe preceptiu sobre l’aprovació inicial de la Modificació puntual 
del Pla especial urbanístic per a la concreció dels usos dels equipaments 
(7C) i l’ordenació de les edificacions en l’àmbit delimitat pels carrers 
Metal·lúrgia i Foc, el límit del Pla de millora urbana Porta Firal, el carrer Alts 
Forns i el límit nord dels pavellons 4 i 6 de Barcelona, promogut per Fira 
2000, SA 

La presidenta indica que el temps establert és de cinc minuts per a la presentació i tres 
minuts per a la resta de grups. 

La senyora Maria Riba Albiach, del GMDBComú, exposa que l’objecte de la 
modificació puntual al Pla especial urbanístic és realitzar un ajust en la configuració 
d’una parcel·la firal per adequar-la al nou ús destinat a oficines per a l’Administració 
pública, cosa que consisteix a alinear tota la longitud de la parcel·la 1, qualificada com 
a equipaments comunitaris i dotacions, amb el límit de la parcel·la confrontant el nord-
est. Afirma que d’aquesta manera s’aconsegueix una regularització de la proposta que 
harmonitza més amb l’entorn. 

Matisa que no s’afecta la configuració de la zona verda situada al davant, ja que 
només se’n modifica una superfície reduïda. Assenyala que la superfície de cada 
parcel·la és la mateixa del planejament vigent i de la present modificació puntual del 
Pla especial urbanístic, de manera que es tracta de modificar la configuració 
urbanística adaptant la qualificació urbanística d’una superfície de 34,70 metres 
quadrats per tal que es pugui construir l’edifici d’oficines sense desvirtuar la 
configuració de la zona verda. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, expressa el vot favorable del 
seu grup. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, argumenta que es tracta 
d’una modificació molt lleugera i manifesta el vot favorable del seu grup. 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, expressa el vot a favor del seu grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, manifesta el vot favorable del seu 
grup. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, de GMDERC, expressa el vot a favor del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, manifesta el vot favorable del seu grup. 

S’aprova la proposta per unanimitat. 

2. Aprovar i acordar elevar la proposta de candidats a la Medalla d’Honor de 
Barcelona de 2016, individual i col·lectiva 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, aclareix que amb la present 
proposta no s’està desmereixent cap de la resta d’entitats ni col·lectius que treballen 
en favor dels altres, si bé només es disposa de dues medalles per atorgar, una 
d’individual i una altra de col·lectiva. Apunta que la proposta de candidatura individual 
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de l’equip de govern és el senyor Josep Maria Domingo, del Centre Social de Sants, 
com a mostra d’agraïment per la feina iniciada als anys setanta al servei dels 
interessos i les necessitats del veïnat dels barris. Comunica que el senyor Domingo té 
un tarannà conciliador que ha ajudat a resoldre conflictes, especialment urbanístics, 
mitjançant el diàleg amb els actors dels conflictes i l’Administració. Recalca el seu 
esperit crític i defensor dels interessos col·lectius. Recorda que va saltar a la primera 
línia de moviment veïnal a través de la Comissió de Veïns de la Bordeta i Centre 
Social de Sants. Considera que es tracta d’un puntal imprescindible als barris i al 
moviment veïnal. 

Pel que fa a la candidatura col·lectiva, proposa la Taula de Dones de la Marina, que en 
el seu any i mig d’existència ha demostrat que mereix aquest premi per la seva 
manera de treballar. Recorda que la Medalla d’Honor de la ciutat s’atorga com a 
agraïment a la tasca feta, de manera que els premiats acostumen a ser entitats o 
persones amb una llarga trajectòria, si bé en ocasions s’han atorgat per impulsar una 
tasca, com és el cas d’enguany. Puntualitza que la Medalla ha de servir per difondre 
actituds cíviques, valors democràtics, associacionisme i participació ciutadana. 

Assenyala que poques vegades es reconeix el treball en defensa de les dones i 
assegura que en aquest cas també es prioritza el valor del diàleg, el respecte i la 
tolerància per damunt de les diferències. Admet que es pot enumerar diverses entitats 
amb més trajectòria, si bé la Taula de Dones ha fet un salt qualitatiu remarcable. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, expressa el vot favorable del 
seu grup i recorda que la proposta ha estat decidida per unanimitat. Coincideix que el 
senyor Domingo té una trajectòria molt dilatada als barris i un tarannà dialogant que el 
fa mereixedor del premi, també pel bagatge de quaranta anys de lluita veïnal. Pel que 
fa a la Taula de la Marina, admet que existeixen entitats amb més trajectòria, si bé 
està d’acord que també es premia l’impuls. Recalca que la Taula ha estat treballant per 
un objectiu comú amb entitats en defensa de les dones. Finalment, felicita els dos 
candidats. 

El senyor Xavier Queralt Mateu, del GMDCUP, manifesta el vot a favor del seu grup i 
comparteix la intervenció de la senyora Pérez. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, expressa el vot favorable del seu 
grup. Argumenta que, com a grup municipal nou, cada dia coneix més els barris del 
districte, la gent, les associacions i les entitats. Recorda que va conèixer el senyor 
Domingo en una reunió i n’ha sentit a parlar com una persona treballadora i 
respectada a tot el barri. Matisa que, de fet, és el vicepresident del Consell del Barri de 
Sants. Pel que fa a la Taula de la Dona, opina que la societat té un deute pendent amb 
les dones. Expressa el seu suport al reconeixement a la feina de les dones que 
integren la Taula, participants de diversos col·lectius de dones que han estat anys 
treballant a la Marina. Tot seguit, dóna l’enhorabona als candidats. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, manifesta el vot favorable del seu 
grup. Mostra la seva alegria pel fet que les medalles del Districte siguin per unanimitat, 
cosa que considera molt positiva. Reitera que la Taula de les Dones s’ha fundat fa poc, 
si bé en aquest cas es premia la feina i la dificultat d’impulsar-la. Respecte al senyor 
Domingo, afegeix que va ser un gran tècnic d’Urbanisme de l’Ajuntament i que ha vist 
passar governs, regidors i alcaldes. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, expressa el vot favorable del seu 
grup i proposa un aplaudiment per als dos premiats. 
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El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, manifesta el vot a favor deu seu grup i 
destaca el grau de complicitat que ha tingut durant molts anys amb el senyor Domingo, 
el qual ha ajudat a impulsar diverses qüestions. Indica que el seu compromís amb el 
barri és inapel·lable i indiscutible. Considera important que es reconegui les persones 
referents que poden servir de model als ciutadans i les entitats. Quant a la Taula de les 
Dones, assenyala que està formada per entitats amb dècades de trajectòria, com ara 
l’Àncora. Opina que és una bona manera de fer visible la seva feina a la Marina per tal 
de beneficiar el barri. 

La presidenta se suma a les felicitacions i afirma que tots dos reconeixements són 
merescuts, malgrat el contrast de trajectòries. Reconeix que la Taula de Dones s’ha 
impulsat en un moment difícil, cosa molt meritòria. Recorda que es tornaran a reunir el 
dia d’entrega de medalles, en què podran celebrar-ho amb més intensitat. 

S’aprova la proposta per unanimitat. 

D) Part d’impuls i control: 

D.1 Proposicions/declaracions de grup 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal CiU: 

Que el govern del Districte lideri de nou la reactivació del procés del Pla 
Paral·lel per posar fil a l’agulla a tots els reptes pendents previstos i 
esmentats: el Pla d’usos del Paral·lel, la finalització del Pla d’usos del Poble-
sec, la segona fase de la construcció del col·lector al carrer Vila i Vilà i 
l’ordenació singular de terrasses i vetlladors de l’avinguda Paral·lel 

Que es convoquin a una reunió tots els grups municipals, veïns i entitats per 
explicar l’estat del Pla Paral·lel i l’horitzó previst 

Que es continuï amb la transformació del Paral·lel als seus dos extrems, des 
de plaça Espanya fins al carrer Lleida, i des de Nou de la Rambla fins a la 
plaça de les Drassanes en un termini màxim de 4 mesos. Tenint en compte el 
procés del Pla director de la plaça Espanya 

Que s’aprovi en el termini de dos mesos el Pla d’usos del Poble-sec, en 
aprovació inicial des del març del 2015 i aturat sense explicacions fins a dia 
d’avui 

La presidenta exposa que la present proposició ha estat transaccionada i que els 
grups tenen el text a la seva disposició. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, exposa que la transacció s’ha realitzat 
amb el GMDBComú i amb el GMDERC. Manifesta que al punt 1 es demana que les 
mesures que es liderin i que es posin en marxa s’incloguin al PIM del 2017, i que al 
punt 3 es canviï el termini de quatre mesos per tal que l’obra dels extrems també 
s’inclogui al PIM del 2017. 

Indica que la proposició s’ha presentat a diversos plenaris en fragments separats. 
Assenyala que el Pla d’usos del Poble-sec es va aprovar el març del 2015, amb 
aprovació inicial, malgrat que continua aturat. Denuncia que no s’hagi traslladat cap 
informació al respecte i que es desconegui les intencions del govern. Mostra la seva 
esperança que es convoqui una reunió explicativa i considera important que es 
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desbloquegi el procés, ja que el 26 de setembre de 2016 finalitza la suspensió de 
llicències. Adverteix que la incapacitat d’aprovar un text definitiu abans d’aquesta data 
es traduirà en tres anys sense poder actuar en aquest sentit. Demana que es pugui 
impulsar la proposició en un màxim de dos mesos. 

Manifesta que al Paral·lel existeixen molts assumptes pendents relacionats a l’inici del 
Pla que va executar el GMDCiU. A tall d’exemple, cita el Pla d’usos del Paral·lel, 
l’Ordenació singular de terrasses del Paral·lel i la finalització de la fase 2 del col·lector 
del Paral·lel, que passaria per Vila i Vilà. Recorda que el seu grup va demanar una 
reunió de partits polítics amb els veïns i les entitats per decidir l’enfocament del Pla, 
malgrat que l’equip de govern ho va denegar. Insta el govern a planificar i cenyir-se al 
Pla del Poble-sec pactat per unanimitat. Recorda que, com a Districte, cal defensar les 
entitats i el veïnat, i encapçalar les reivindicacions per tal d’aconseguir fer-les realitat al 
més aviat possible. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, expressa el vot favorable del 
seu grup. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, opina que el Pla Paral·lel, tal 
com es va plantejar i impulsar, correspon a una concepció de model de ciutat que no 
encaixa amb la seva. Indica que la remodelació del Paral·lel iniciat pel govern anterior 
no tenia en compte la realitat de Ciutat Vella, l’Eixample i Sants-Montjuïc, ja que obeïa 
criteris urbanístics més a favor del turisme que del veïnat. Considera que s’hauria 
poder revertir part del que ja s’ha portat a terme al Paral·lel, ja que el veïnat no està 
satisfet amb totes les reformes. Adverteix que cal replantejar l’acabament del Pla tenint 
en compte les opinions de les entitats i el veïnat. Tot seguit, manifesta el vot en contra 
del seu grup. 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, assenyala que els diferents governs de 
Barcelona tenen des de fa anys un gran deute amb el Paral·lel, una de les vies més 
importants de la ciutat. Coincideix amb la proposta, ja que facilita la reactivació 
econòmica de la zona, i mostra l’esperança que pugui augmentar les ofertes culturals 
per tal que el Paral·lel pugui esdevenir una de les zones més visitades per un turisme 
de qualitat. Considera convenient la dinamització dels barris al voltant del Paral·lel, 
especialment el Poble-sec, per la qual cosa cal promocionar-lo tenint en compte la 
reactivació econòmica, la cultural i associativa. A continuació, manifesta el vot 
favorable del seu grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, expressa el vot a favor del seu 
grup. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, exposa que el seu grup ha proposat 
l’esmentada demanda en altres ocasions, ja que es tracta d’una preocupació 
compartida amb altres grups municipals i el veïnat del Poble-sec. Apunta que el seu 
grup ha estat treballant de valent en aquest sentit, malgrat que no se n’ha sortit, ja que 
en comptes d’estar parlant d’un PIM per al 2017, s’ha intentat que en l’ampliació de 
crèdit pressupostari aprovat avui s’inclogués la finalització de la segona fase del 
Paral·lel. Considera que cal accelerar el Pla, ja que el debat del Paral·lel s’ha de 
centrar en la situació del Poble-sec i l’Eix del Paral·lel en el context del relat de ciutat, 
a banda de les dues fases urbanístiques. Indica que cal comptar amb tothom en el 
debat i enfocar-lo tal com estava plantejat inicialment, si bé amb alguns retocs. Tot 
seguit, manifesta el vot favorable del seu grup. 

La senyora Carolina López García, del GMDBComú, mostra el seu acord amb el fet 
que el govern del Districte ha de liderar el procés. En aquest sentit, assegura que s’ha 
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iniciat reunions amb els altres dos districtes afectats i amb Ecologia Urbana per 
elaborar un calendari. Afirma que tan bon punt aquest estigui enllestit, es convocarà 
una reunió explicativa amb la ciutadania i els grups municipals. Coincideix amb el 
senyor Fexas que el més important és la identitat del Paral·lel i la manera de 
desenvolupar-la en el futur, més que la finalització de les puntes o la qüestió 
urbanística. Finalment, considera necessari finalitzar el Pla d’usos del Poble-sec abans 
dels dos mesos de termini. Puntualitza que s’ha proporcionat explicacions en cada 
consell de barri i a cada comissió de seguiment sobre l’estat del Pla d’usos del Poble-
sec. Tot seguit, expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Sarri nega recordar les puntualitzacions i demana un monogràfic del Pla 
d’usos del Poble-sec. Pregunta al GMDCUP si pretén revertir el col·lector que evita 
inundacions, l’ascensor que permet una millor accessibilitat al metro o l’ampliació de 
les voreres que facilita el trànsit de vianants. 

La senyora Pahissa nega haver volgut crear polèmica. Critica que actualment el 
Paral·lel està més destinat a gent de fora dels barris que als veïns. Considera que hi 
ha errades en la concepció de l’espai públic i proposa estudiar els canvis, ja que 
actualment es creua una flux de persones i els barris queden separats i proposa una 
revisió constructiva. 

La senyora Carolina López argumenta que, malgrat que no consta a la proposició, el 
Pla consisteix a fer un retorn al grup impulsor del Pla d’usos i, posteriorment, a la 
ciutadania, per explicar tot el procés. 

S’aprova la proposició amb el vot en contra del GMDCUP i el vot a favor de la resta de 
grups. 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal ERC: 

Que el govern del Districte, de manera coordinada amb el govern municipal, 
es comprometi a augmentar la dotació de la plantilla d’agents cívics pel 
Districte de Sants-Montjuïc 

La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, exposa que els agents cívics 
formen part de l’estructura d’aquelles persones que han de garantir la convivència i la 
seguretat de la ciutat, un model de policia de proximitat al qual considera que cal 
tendir. Assenyala que les tasques principals dels agents són les de fomentar i garantir 
la convivència ciutadana i preservar el civisme a l’espai públic de la ciutat. Indica que 
els agents informen i adverteixen la ciutadania de les conductes no permeses i de les 
conseqüències que es poden derivar del mal comportament. 

Considera important que la feina dels agents tingui un enfocament pedagògic, incidint 
en les persones que contravenen les normatives per tal d’evitar mals comportaments. 
Opina que cal prevenir conflictes a l’espai públic i dissuadir conductes incíviques 
mitjançant la informació sobre les normes de convivència. Afirma que la proposició 
pretén ampliar la plantilla d’agents que promoguin actituds cíviques. Afirma que l’any 
anterior es van incorporar gairebé una trentena d’agents cívics, si bé opina que cal 
incrementar-ne el nombre per assegurar-ne la presència a tots els districtes i 
augmentar el radi d’actuació. 

Assenyala que el civisme i la convivència han de ser una prioritat del districte, ja que la 
mediació i l’educació són clau per resoldre els conflictes. Comunica que calen cossos 
capaços d’actuar de filtre, intervenir i resoldre conflictes menors. Fa palès que es 
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tracta de modificar estratègies en la prestació del servei, integrant tots els cossos 
implicats, no només els agents cívics, sinó també la Guàrdia Urbana, per tal d’incloure 
la coresponsabilitat en el sistema de seguretat i en la resolució dels conflictes, ja que 
l’objectiu és aconseguir que el ciutadà rebi allò que necessita. Considera que 
l’increment de la plantilla permetrà estendre les noves maneres de fer i assolir uns 
millors nivells de prestació. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, expressa el vot favorable del 
seu grup. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, llegeix dos dels arguments 
de la proposició i que no s’han esmentat: «Atès que hi ha una manca substancial 
d’agents de la Guàrdia Urbana i en especial al districte» i «Atès que una de les 
preocupacions dels veïns i veïnes és la manca d’agents de seguretat». Critica que 
s’hagi confós policia amb agents cívics. Considera poc clar el concepte d’agent cívic i 
pregunta si es vincula amb el fet que la gent que demana seguretat, la qual cosa troba 
discutible. Informa que una dificultat d’incrementar la plantilla és que es tracta d’una 
empresa externalitzada, de BSM. Tot seguit, expressa el vot en contra del seu grup. 

La presidenta aclareix que no hi ha hagut cap transacció i que, malgrat potser ha variat 
l’argumentació, se segueix votant el text inicial d’aquest punt de l’ordre del dia. 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, considera que també es podria haver 
sol·licitat un augment de la plantilla de la Guàrdia Urbana, ja que consta en l’exposició 
dels fets i els antecedents. Afegeix que caldria acordar una formació adequada dels 
agents cívics, amb un temps mínim de formació per tal que puguin exercir les seves 
funcions correctament. Opina que les seves tasques d’informació, sensibilització i 
promoció d’actituds cíviques, amb objectiu de fomentar accions de bona convivència i 
respecte a la ciutadania, han de disposar d’eines adequades. Argumenta que, per 
evitar la deslegitimació envers els ciutadans de Barcelona, és primordial la formació i 
altres habilitats dels agents, com ara els idiomes, per atendre els turistes. Tot seguit, 
expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, considera molt positiva la 
proposició. Puntualitza que els agents cívics ja tenen la formació reclamada pel senyor 
Labrador. Matisa que no es tracta d’empreses externalitzades, sinó que són 
treballadors de BSM, que pertany a l’Ajuntament. Opina que seria molt oportú 
augmentar la plantilla d’agents cívics, a més d’incrementar el radi d’actuació, si bé el 
més important seria ampliar l’horari amb un sistema de torns, ja que actualment només 
actuen de dia, mentre que la majoria de conductes incíviques es produeixen a la nit. A 
continuació, manifesta el vot a favor del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, indica que la incorporació d’agents cívics 
va ser una innovació de l’anterior equip de govern que ha tingut molt èxit a la ciutat. 
Recalca que el GMDCiU ho va fer extensiu a d’altres districtes i considera positiu que 
es pugui aportar ajut i control al civisme de la població. Argumenta que aquesta 
proposició servirà per rebaixar la pressió a la Guàrdia Urbana. Respon al senyor 
Deusedes que sí que hi havia agents cívics a les nits, a petició de l’anterior govern. 
D’altra banda, desconeix si a la resta de la ciutat es complia el mateix horari. Tot 
seguit, expressa el vot favorable del seu grup. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, exposa que al districte ja 
existeixen els agents cívics. Recalca que amb l’aprovació dels pressupostos es preveu 
augmentar la plantilla. Comunica que els agents de BSM són una mena de policia 
turística, mentre que els agents cívics que consten al districte es dediquen al civisme i 
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la convivència. Afegeix que en les propostes per al PAD fetes per la ciutadania hi 
consta l’aplicació del model de proximitat de la Guàrdia Urbana. A continuació, 
manifesta el vot a favor del seu grup. 

La senyora Alonso agraeix el suport i aclareix que els agents cívics no pertanyen a la 
Guàrdia Urbana, sinó que són agents que informen per garantir la convivència. 

S’aprova la proposta amb el vot en contra del GMDCUP i el vot a favor de la resta de 
grups. 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal PSC: 

Instar el govern del Districte que engegui programes de plans d’ocupació 
amb programes de manteniment en els espais públics, i d’altres, amb 
persones aturades i que, a poder ser, aquestes siguin dels barris del Districte 
de Sants-Montjuïc 

La presidenta comenta que la proposició ha estat transaccionada i que s’ha fet arribar 
el nou text als grups abans d’iniciar el Ple. 

La senyora Àngels Boix Junyent, del GMDPSC, exposa que la proposició neix d’una 
necessitat del districte i de tota la ciutat. Destaca que la crisi afecta gran part de la 
població, concretament les persones excloses del circuit laboral i majors de quaranta-
cinc anys, amb estudis primaris i obligacions econòmiques i familiars. Informa que 
existeixen un gran nombre d’espais públics, espais verds, parcs, places i d’altres on el 
manteniment és cada dia més important a causa de la concurrència de persones. Fa 
palès que Barcelona Activa és responsable d’impulsar el desenvolupament econòmic 
de la ciutat amb èxit, executant polítiques d’ocupació diversificada i de proximitat que 
permet a un gran nombre de persones ressituar-se en el mercat laboral i reciclar-se. 
Considera que es poden unir totes dues necessitats i aconseguir que, d’una banda, les 
persones aturades tinguin una feina per cobrir les seves necessitats econòmiques i, de 
l’altra, mantenir els espais públics en bones condicions, vigilant, netejant i 
responsabilitzant-se del que els pertany. Tot seguit, llegeix la proposició. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, expressa el vot favorable del 
seu grup. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, no considera normal que 
Barcelona Activa funcioni sempre com una ETT i sigui proveïdora de mà d’obra barata 
i precària a les subcontractes de l’Ajuntament, tal com s’ha comentat anteriorment amb 
l’assumpte de l’Open Camp. Recalca que es tracta de contractes de sis mesos, sense 
dret d’atur. Proposa una altra manera d’enfocar la preocupació sobre l’atur, com ara 
creant una ocupació estable per al manteniment dels parcs. Tot seguit, expressa el vot 
en contra del seu grup. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, es mostra a favor de la creació de 
plans d’ocupació i de formació. Exposa que, segons les dades de desembre del 2014, 
el nombre total de desocupats era de 12.139. Proposa que es faci ús de la imaginació 
per tal que aquests plans no siguin només per al manteniment de l’espai públic. 
Suggereix que, en cas que el GMDPSC entri a formar part de l’equip de govern 
municipal, faciliti la creació i la posada en funcionament dels plans. 

La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, comunica que, segons les 
previsions, sembla que l’índex d’atur ha disminuït en el darrer any, si bé a costa d’un 
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mercat laborat gradualment més precari, ja que el 86% dels contractes són temporals i 
el 52% dels aturats són de llarga durada. Indica que Barcelona continua sent una 
ciutat de dues velocitats, tal com indiquen diversos indicadors, com ara l’escletxa 
digital, l’índex d’aturats o la renda familiar per barris. Comunica que el districte es troba 
al 76% de la mitjana de la ciutat. 

Afirma que la crisi ha aprimat la classe mitjana i ha fet créixer les classes baixa i molt 
baixa per una banda, i la molt alta per una altra, cosa que ha polaritzat la ciutat 
socialment. Considera que cal plantejar mesures de base de suport al teixit productiu 
real de la ciutat, on també es troben les pimes, els autònoms i les empreses 
d’economia cooperativa, social i solidària. Opina que la proposta representa un bon 
primer pas, sempre que es garanteixi la inserció laboral posterior per tal que no quedi 
com una mesura aïllada. 

Demana una reorientació estratègica de Barcelona Activa, ja que la considera una eina 
cabdal per al futur de la ciutat, atès que actualment té dificultats d’enfocament. Indica 
que, d’una banda, als serveis centrals hi arriben persones aturades amb un nivell 
formatiu molt més elevat del que es pressuposa, que no encaixen amb la demanda 
dels aturats, i de l’altra, persones aturades de nivell formatiu més baix que no arriben a 
Barcelona Activa. Tot seguit, expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, pregunta al govern si pot facilitar 
informació sobre el conveni amb Trinijove, que també té l’objectiu de pal·liar la situació 
exposada. A continuació, manifesta el vot a favor del seu grup. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, reitera que el responsable de 
Trinijove va assegurar que després de recuperar-se convocaria una reunió de 
valoració. 

Assenyala que des del principi del mandat es va impulsar un primer pla d’ocupació 
amb vint persones del districte, les quals es van dedicar a desenvolupar tasques de 
manteniment de l’espai públic. Afegeix que s’ha impulsat altres plans d’ocupació 
d’altres categories, si bé admet que no són feines que tothom desitja, ja que no són 
estables. D’altra banda, recorda que ha sortit l’oferta de 1.900 places vacants estables 
per cobrir a l’Ajuntament. 

Comunica que s’està treballant amb empreses del barri i Barcelona Activa en un circuit 
perquè les empreses que necessitin personal consultin Barcelona Activa i trobin el 
perfil adequat. Recalca que en quinze dies es va aconseguir que una persona de la 
Marina entrés a treballar en un hotel del districte, mentre que anteriorment aquesta 
plaça s’hauria destinat a tots els ciutadans. Informa que l’esforç perquè els barris amb 
menys capacitat o menys ocupació es posin al nivell dels altres s’està portant a terme. 
A continuació, manifesta el vot favorable del seu grup. 

La senyora Boix agraeix els vots a favor i lamenta el vot en contra del GMDCUP. 
Corrobora que és un primer pas i considera important que Barcelona Activa pugui 
garantir sis mesos de feina per pal·liar necessitats. 

S’aprova la proposició amb el vot en contra del GMDCUP i el vot a favor de la resta de 
grups. 
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Proposició/declaració de grup del Grup Municipal C’s: 

Proposem que el Ple del Districte elevi de nou a l’Ajuntament la prioritat de la 
instal·lació i posada en funcionament de l’ascensor o ascensors necessaris 
per facilitar l’accessibilitat dels usuaris del metro de les línies 1 i 5 de la 
parada de Plaça de Sants, i en aquest sentit sigui un punt prioritari en les 
converses que l’Ajuntament de Barcelona realitzi amb el departament 
corresponent de la Generalitat de Catalunya per ser aquesta l’administració 
competent en la construcció dels referits ascensors 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, exposa que al Ple de desembre ja 
es va presentar la proposició i es va aprovar per unanimitat. Comunica que la torna a 
presentar com a conseqüència que al Consell de Barri de Sants el govern va concloure 
que a curt termini no es presentaria la possibilitat de construir els ascensors a la plaça 
de Sants. Recorda que alguns veïns van presentar la possibilitat que s’elaborés un 
projecte urbanístic de reforma a la plaça de Sants per motivar l’assumpció del cost 
dels ascensors per part de la Generalitat de Catalunya. Considera que la situació va 
ser rocambolesca i torna a presentar la proposició per reivindicar el dret dels usuaris 
de la línia 1 i la línia 5 del metro amb parada a la plaça de Sants a tenir accessibilitat. 

Indica que, segons informació de TMB, les estacions de la xarxa de metro que es 
construeixen o es rehabiliten des de 1992 garanteixen l’accessibilitat. Corrobora que 
es continua treballant per fer el metro accessible a tothom, amb l’adaptació 
progressiva de les instal·lacions adients. Apunta que, segons informació del 2012, de 
les 156 estacions de metro de Barcelona, només 16 tenen manca d’ascensors, com 
ara la de plaça de Sants i plaça d’Espanya. 

Exposa que la reivindicació veïnal i d’entitats respecte a l’adaptació de la parada de 
metro de Sants, línia 1 i línia 5 és constant. Recorda que el tema va ser abordat al 
Consell Plenari del Districte de 8 d’octubre de 2015 a través de la proposició d’un dels 
grups municipals i el posterior seguiment al Consell Plenari de 2 de desembre de 
2015, en què es va informar que ja s’havia instat l’Ajuntament a enviar la reclamació al 
departament corresponent de la Generalitat. 

Assenyala que el govern del Districte va facilitar informació al Consell de Barri de 
Sants del 7 d’abril de 2016, segons la qual la Generalitat es negava a assumir el cost 
de l’obra de la instal·lació per manca de liquiditat. Demana que el Consell del Districte 
no accepti aquest argument i mantingui una actitud reivindicativa constant per una 
demanda justa, ja que el compromís de 1992 garantia la progressiva adaptació dels 
ascensors. Tot seguit, llegeix la proposició. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC li dóna suport, recorda que en 
el passat i el present mandat el seu grup ha presentat precs, proposicions i seguiment 
de proposicions en aquest sentit, si bé la resposta sempre ha estat que el projecte 
executiu està enllestit però s’al·lega manca de liquiditat. Afegeix que les seves 
proposicions també incloïen l’accessibilitat de la connexió entre la línia 1 i la línia 5 en 
aquesta parada. Proposa que s’incideixi en aquest tema a l’Ajuntament i a les 
converses amb Territori i Sostenibilitat de la Generalitat, de la mateixa manera que al 
mandat anterior es va fer amb la parada de metro del Poble-sec. 

El senyor Xavier Queralt Mateu, del GMDCUP, considera que la proposta és 
extensible a allò que implica l’accessibilitat universal. Corrobora que la demanda ja 
s’ha presentat a l’Ajuntament i a la Generalitat, malgrat que no s’han obtingut resultats. 
Considera que cal avançar urgentment en els accessos a les estacions de metro més 
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concorregudes, si bé mostra el seu escepticisme respecte de la possible resposta. Tot 
seguit, expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, expressa el vot a favor del seu 
grup. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, es compromet a prendre nota de 
l’estratègia del GMDC’s per garantir l’aprovació d’una proposició. A continuació, 
expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, manifesta el vot a favor del seu grup. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, comunica que quan s’exigeix 
l’accés a la mobilitat del barri de la Marina, també s’està exigint per a tots els barris del 
districte i per a tots els veïns. Recalca que una proposta d’actuació del PAD reclama 
l’accés a la mobilitat, inclòs el del metro. Critica que els grups que també són al 
Parlament de vegades s’obliden de demanar prioritat en qüestions de mobilitat i 
suggereix que als debats del Parlament surtin aquestes propostes. Tot seguit, 
expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Lao agraeix el suport, si bé recalca al senyor Fexas que s’ha insistit en la 
proposició per donar resposta als veïns i fer palès que les queixes dels consells de 
barri també es traslladen al Ple. 

S’aprova la proposta per unanimitat. 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal CUP: 

Que el govern del Districte dugui a terme, com més aviat millor, les accions 
necessàries per tal que s’instal·lin dos aparells mesuradors de PM2,5 als 
barris amb més risc d’exposició a aquest tipus de partícules contaminants i 
instar-lo a tirar endavant mesures destinades a millorar la qualitat de l’aire 
que les veïnes de Sants-Montjuïc respirem  

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, informa que es tracta d’una 
proposició transaccionada, tot i que l’essència és la mateixa. Admet que desconeixia 
l’existència d’uns mesuradors de contaminació a la zona portuària, per la qual cosa es 
partia de la base que hi ha un tipus de contaminació molt greu que afecta la població. 
Explica que, per aquesta raó, s’ha modificat l’estructura de la proposició lleugerament. 

Exposa que estudis recents indiquen que l’aigua de Barcelona conté 25 micrograms de 
PM10. Puntualitza que es tracta d’unes partícules en suspensió, perjudicials per a la 
salut, anomenades PM2,5. Afirma que l’Organització Mundial de la Salut (OMS) 
estableix que a partir dels 10 micrograms per metre cúbic ja es generen efectes 
perjudicials, i Barcelona supera aquests límits. Assenyala que la majoria dels 
contaminants estan produïts pel trànsit terrestre, marítim i aeri, de manera que a la 
Marina, un barri fronterer amb el port i que està travessat per artèries de trànsit rodat i 
sense metro, pot patir nivells més alts de contaminació atmosfèrica, especialment el de 
les partícules. 

Comunica que els punts de mesurament de partícules de PM2,5 actuals del districte 
estan concentrats a la zona portuària i considera que les particularitats de la Marina 
obliguen a disposar de dades reals dels nivells de contaminació en els àmbits 
residencials dels barris per poder portar a terme actuacions preventives, informatives i 



 
 
Districte de Sants-Montjuïc 

 

29 
 

de millora. Fa palès que l’Agència de Salut Pública de Barcelona disposa d’una unitat 
mòbil equipada amb analitzadors de partícules PM2,5 que podria suplir la mancança de 
punts de mesura al districte. Tot seguit, llegeix la proposició. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, afegeix que les mesures no 
només se situïn a la plaça Cerdà, sinó que es pensi en els visitants del port, al ZAL o a 
la Zona Franca, on també hi ha un seguit d’empreses que generen partícules. Proposa 
tenir els aparells controlats. Coincideix amb la senyora Pahissa que la contaminació té 
una incidència directa en els barris contigus al port. D’altra banda, considera adient 
instal·lar l’aparell a la plaça Cerdà. 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, es posiciona a favor de totes les 
mesures en contra de la contaminació i a favor de la defensa del medi ambient i la 
salut dels ciutadans. Manifesta el vot a favor del seu grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, expressa el vot favorable del seu 
grup. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, manifesta el vot a favor del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Domingo de Guzmán Alonso Chapa, del GMDBComú, manifesta el vot a 
favor del seu grup. 

La senyora Pahissa agraeix els vots favorables. 

S’aprova la proposició per unanimitat. 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal PPC:  

Instar el Consell Plenari a iniciar els tràmits, en aquells casos en què no 
s’hagi fet ja, per desallotjar els immobles de titularitat municipal que estan 
ocupats il·legalment a la ciutat de Barcelona, i en paral·lel procedir a definir 
els usos previstos per aquests immobles així com assignar els recursos 
econòmics suficients per posar en servei els edificis amb els nous usos 
socials a favor dels veïns i veïnes del barri 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, exposa que hi ha una 
ocupació il·legal de diversos immobles de titularitat municipal, cosa que provoca un 
efecte crida d’ocupació d’altres edificis públics amb el consentiment o la passivitat del 
govern municipal. Indica que amb l’actual equip de govern les ocupacions il·legals 
s’han incrementat a gairebé tots els barris. Denuncia que les ocupacions il·legals 
suposen molèsties, sorolls i la privació de gaudir dels equipaments necessaris per al 
barri, com en el cas de Can Vies, a causa de les festes i concerts que s’hi celebren, a 
més de les obres il·legals que s’hi executen. Tot seguit, llegeix la proposició. 

Informa que aquesta proposició s’ha presentat a tots els districtes i a la Casa Gran, si 
bé en aquest cas s’ha fet de manera genèrica. Recalca que el buc insígnia al districte i 
a la ciutat és la problemàtica de Can Vies i recorda que recentment va sortir 
l’assumpte a la comissió de seguiment d’urbanització de la cobertura de les vies. 
Insisteix al regidor que aquesta qüestió formava part de la segona fase, malgrat que 
l’equip de govern anterior volgués fer creure que formava part de la tercera fase. 
Reclama una definició de l’equip de govern respecte d’aquest tema. 
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Fa palès que el regidor i la consellera Boix van acordar fixar data per a un monogràfic 
sobre aquest assumpte en un termini de quinze dies. Insisteix que no té res en contra 
de certes ocupacions, si bé en aquest cas el bé general està afectat per un pla 
urbanístic aprovat amb un ampli consens de veïnat i grups municipals, per la qual cosa 
el pla té prioritat per davant dels interessos d’un cert col·lectiu. 

El senyor Xavier Queralt Mateu, del GMDCUP, reconeix que el moviment popular i 
veïnal s’ha avançat a la institució donant un ús públic social i autogestionat en molts 
edificis en desús o procés de degradació. Considera que no només s’ha d’entendre 
que els espais ocupats són necessaris en el procés d’empoderament col·lectiu, sinó 
que s’ha de posar en valor la feina feta i respectar les mostres d’autoorganització que 
permeten obrir finestres a un model social que només protegeix la propietat privada. 
Argumenta que, per molt que es parli de posar en servei els edificis, les darreres 
experiències fan dubtar que no hi hagi cap interès mercantil darrere de la proposta. Tot 
seguit, expressa el vot en contra del seu grup. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, considera que cal diferenciar 
l’actuació envers l’ocupació d’immobles de titularitat municipal del cas de les persones 
en risc d’exclusió social, com ara famílies amb nens o persones al seu càrrec que 
hagin perdut l’habitatge. Proposa que aquestes persones siguin reallotjades amb la 
garantia d’unes condicions de visa saludables, de manera que hauria d’existir un parc 
d’habitatge social per cobrir les necessitats reals de les esmentades famílies. Indica 
que quan s’ocupa il·legalment un edifici de titularitat municipal, s’ocupa un edifici de 
propietat dels ciutadans, de manera que s’està evitant que els edificis es destinin als 
equipaments necessaris per a cada barri. 

Afegeix que tots els col·lectius o entitats presents als barris que hagin de portar a 
terme activitats d’àmbit social, cultural i de solidaritat poden optar a l’adjudicació dels 
equipaments municipals de dins el catàleg, de manera transparent, pública i en igualtat 
de condicions. Considera que aquesta hauria de ser la funció del govern de la ciutat i 
del Districte. A continuació, expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, expressa el vot a favor del seu 
grup. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, exposa que el fenomen de l’ocupació 
és heterogeni i respon a diverses casuístiques, de manera que no es pot generalitzar. 
Es posiciona en contra de les activitats irregulars i les molèsties derivades, si bé admet 
que cal ser capaç de diferenciar la motivació de l’ocupació i valorar-ne les molèsties 
que cada cas pugui generar. 

Coincideix que cal impulsar una preventiva, amb seguiment de persones desnonades. 
Proposa que els concursos d’habitatge finalitzin abans de les promocions d’habitatge 
social. Mostra la seva satisfacció pel fet que el consistori actual apliqui el protocol de 
2013 i segueixi les directrius marcades per les Nacions Unides amb l’objectiu de fer 
una interpretació garantista i no autoritària de les lleis. Considera encertat que cal 
aplicar la llei, però sempre per resoldre problemes i no crear-ne de nous. A 
continuació, expressa el vot en contra del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, afirma que l’Ajuntament ha de ser qui 
tingui potestat per definir l’ús dels espais municipals. Per tant, manifesta el vot 
favorable del seu grup. 

El regidor del Districte observa que es tracta d’un tema recurrent en el Districte. 
Discrepa del fet que les ocupacions s’hagin incrementat. En aquest sentit, puntualitza 
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que al districte no s’ha produït cap ocupació. Coincideix que no tots els casos són 
iguals, que no tenen la mateixa finalitat ni obeeixen per força demandes il·legítimes 
sense suport veïnal. Exposa que en molts casos es tracta de la reacció de la 
ciutadania davant d’una situació d’exclusió de l’habitatge, cosa que genera vulneració i 
discriminació de drets, per molt que en ocasions sigui una acció il·legal. 

Mostra la seva preocupació pel motiu de les ocupacions, les quals considera un 
símptoma. Indica que als països nòrdics o als països on es garanteix el dret a 
l’habitatge no hi ha ocupacions perquè no hi ha espais abandonats. Recalca que 
l’Estat espanyol és un dels que té més espais abandonats. Recorda que una de les 
primeres accions que va prendre l’equip de govern va ser la de localitzar els espais 
abandonats per intentar evitar i mobilitzar les ocupacions. Assenyala que en moltes 
ocasions, les ocupacions intenten posar fi a la situació d’abandonament. 

Apunta que alguns parcs, equipaments i espais de la ciutat han estat objecte 
d’ocupacions veïnals per reclamar un ús social dels espais. A tall d’exemple, cita les 
Cotxeres de Sants, el Vapor Vell, Can Batlló i el parc de Can Sabaté. Coincideix que 
no es pot privar els ciutadans dels espais necessaris, sí bé corrobora que les 
ocupacions afecten espais abandonats sense ús. Exposa que cal prioritzar les 
condicions de seguretat, la convivència amb el veïnat i l’existència de projectes oberts 
al barri. 

Recalca la importància del principi d’oportunitat, el principi de proporcionalitat i el 
principi de congruència. Indica que l’ús institucional de la força és l’última opció en un 
estat de dret, que només la pot utilitzar quan la resta de vies de solució pacífica estan 
esgotades. Manifesta l’existència d’unes normes internacionals i estatals que exigeixen 
una observança d’aquests principis, segons els quals només s’utilitzarà l’aparell 
coactiu de l’Estat quan sigui absolutament imprescindible i no es provoqui un mal 
major amb aquest ús. Indica que les persones amb obligacions públiques han de 
resoldre problemes i no augmentar-los, a diferència del que passa sovint amb les 
intervencions violentes. Opina que cal intervenir els casos aplicant els compromisos 
internacionals, com ara la llei que el PP ha recorregut, la qual exigeix als ajuntaments 
buscar alternatives habitacionals i no fer desallotjaments de manera indiscriminada i 
arbitrària sense comprovar la situació de la família. Esmenta el cas de l’espai 
Transformadors, un equipament llargament reivindicat a l’Eixample, l’ocupació del qual 
n’impedia l’ús del veïnat. Afegeix que el diàleg va fracassar i que els ocupants 
rebutjaven obrir la seva activitat al barri, de manera que es va seguir el procediment de 
manera escrupolosa, a diferència de mandats anteriors, en què es procedia de manera 
expeditiva. Insisteix que l’equip de govern va portar a terme els tràmits oportuns, va 
oferir possibilitats d’al·legar i de recórrer fins que es van esgotar totes les possibilitats. 
Recorda que es tractava d’un projecte a llarg termini, si bé va resultar impossible 
arribar a una resolució satisfactòria, cosa que va derivar en el desallotjament. 

Aventura que el GMDCUP opina que qualsevol ocupació és legítima, independentment 
de l’ús que es faci de l’espai i de la relació de convivència, per la qual cosa es va 
criticar el cas de Transformadors. Apunta que l’altre extrem passa per opinar que 
qualsevol ocupació és il·legítima i que cal actuar de la mateixa manera. Considera que 
el GMDBComú es troba en un punt intermedi, valorant el suport, les demandes i les 
exigències veïnals per recuperar l’espai. 

Aclareix que els enemics d’allò públic no són els veïns o els joves que s’organitzen per 
ocupar espais buits i en desús, la qual cosa provoca un incompliment de 
l’Administració de mobilitzar els espais, sinó que són els que fan negoci amb l’aigua i 
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la sanitat, enriquint-se amb les arques públiques. Tot seguit, expressa el vot en contra 
del seu grup. 

El senyor Calleja recalca que no es referia únicament a Sants-Montjuïc quan parlava 
de l’increment d’ocupacions, sinó a tot Barcelona. Critica que alguns districtes paguin 
els rebuts de l’aigua i la llum en algunes cases ocupades. Insisteix que s’ha referit a 
edificis de titularitat municipal, mentre que l’equip del govern hi ha barrejat persones en 
situació d’exclusió social, comparant-los amb el col·lectiu de Can Vies. A tall 
d’exemple, explica que en el cas d’una ocupació en el mandat anterior d’un edifici de la 
Bordeta, ell mateix es va posicionar als mitjans de comunicació a favor del no 
desallotjament d’aquelles persones. Denuncia que s’hagi intentat justificar la 
problemàtica de Can Vies amb altres exemples, parlant de dret internacional. Pregunta 
si el regidor es refereix que el col·lectiu de Can Vies es pot emparar en el dret 
internacional. Vol saber si l’alcaldessa ha desnonat persones en habitatges del 
Patronat d’Habitatge. Considera curiós que el regidor estigui fent el discurs d’algunes 
de les persones de Can Vies a qui va defensar. 

Demana conèixer quin és el negoci ocult i privat dels promotors propietaris de l’edifici 
de Can Vies, que anteriorment era de TMB i actualment pertany a l’Ajuntament. 
Apunta que si hagués plantejat millor la pregunta, la resposta hauria estat més 
dificultosa per al govern, malgrat que segurament el vot no hauria canviat. Recorda 
que s’està parlant d’un edifici de titularitat municipal, afectat per un pla urbanístic 
àmpliament consensuat que el govern ha d’executar. 

Reclama que la capacitat de l’equip de govern per desallotjar Transformadors s’apliqui 
a Can Vies. Mostra la seva impaciència pel monogràfic de Can Vies, pel qual queden 
sis dies i mig per posar data. Demana que se celebri abans de l’estiu, juntament amb 
les reunions pendents. Expressa la seva esperança perquè el col·lectiu de Can Vies 
pugui marxar a un altre lloc i aclareix que no els desitja mal, si bé insisteix que no 
generen bé veïnal i que la majoria d’ocupants i activitats provenen de fora el barri. Es 
mostra esperançat que la bona entesa entre l’equip de govern i els interlocutors derivi 
en la marxa del col·lectiu per poder executar el Pla urbanístic. 

El regidor aclareix que no ha respost la qüestió de Can Vies perquè la proposició no 
tractava la problemàtica. Recorda que ha abordat l’assumpte en moltes ocasions, ja 
sigui amb el senyor Calleja o amb el veïnat i es posa a disposició de tornar-ne a parlar 
malgrat les discrepàncies. Matisa que la present declaració plantejava una qüestió de 
criteri general de l’Ajuntament. Insisteix al senyor Calleja que és lliure d’opinar el que 
vulgui, però no de dir falsedats. Exposa que mai no ha estat advocat de Can Vies, si 
bé ho podria haver estat, ja que va ser advocat penalista.  

Es rebutja la proposició amb el vot en contra del GMDCUP, el GMDERC i el 
GMDBComú, i el vot a favor de la resta de grups. 

D.2  Precs 

Es planteja pel Grup Municipal CiU: 

Que el govern del Districte acceleri al més aviat possible i faci públic en un 
termini de 2 mesos el calendari d’expropiació i desallotjament dels habitatges 
afectats del carrer Burgos. Garantint en aquest procés la tutela, 
acompanyament i reallotjament de les persones que hi viuen per part de 
l’Ajuntament. Això inclou que en aquest mentrestant en què els propietaris 
esperin ser expropiats, s’enviïn també inspectors a comprovar l’estat 
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d’aquests immobles per assegurar que la gent que hi viu ho pot fer en 
condicions dignes 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, exposa que els habitatges del carrer de 
Burgos estan afectats per la gestió urbanística de la tercera fase de cobertura de les 
vies de Sants. Informa que en la darrera comissió de seguiment de les vies es va 
presentar l’esquema del procés. Demana un calendari per tal que es pugui aclarir als 
veïns una solució ràpida a la situació. Tot seguit, llegeix el prec. 

La senyora Maria Riba Albiach, del GMDBComú, rebutja el prec per impossibilitat de 
compliment del termini, malgrat que assegura que s’hi està treballant. Recalca que es 
tracta d’un procés llarg amb molts implicats, de manera que es nega a accelerar el 
procés a risc de fer-lo malament. Recorda que el dia 27 d’abril es va celebrar una 
comissió de seguiment al respecte i l’equip de govern va fer públiques les seves 
intencions, on es van marcar les diverses fases fins a la fase 3. Mostra la seva 
esperança d’elaborar el calendari al més aviat possible, si bé no es compromet amb 
els dos mesos exigits. Afegeix que l’esmentada reunió va acabar amb el compromís de 
visitar totes les finques en mal estat i proporcionar-los possibles solucions. 

El senyor Sarri demana celeritat i escurçament de terminis. 

Es rebutja el prec. 

Es planteja pel Grup Municipal ERC: 

Que el govern municipal elabori un Pla d’equipaments del Districte, en el 
termini menor possible i sempre dins el 2016 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, exposa que al Districte de Sants-
Montjuïc hi ha 40.000 metres quadrats en procés de planificació, estat d’execució o 
espais identificats, destinats a equipaments per als propers anys. Informa que tant a 
través del PAD com dels diversos processos participatius previstos per a cada 
equipament, es preveu que els veïns en debatin i en proposin els usos. Afirma que 
qualsevol debat, ja sigui de representants polítics o de la ciutadania, és sempre més 
efectiu i rigorós quan es disposa d’informació tècnica de qualitat sobre l’objecte de 
discussió o debat. Tot seguit, llegeix el prec. 

La senyora Maria Riba Albiach, del GMDBComú, argumenta que les diferents 
actuacions que requereix el districte fan impossible assegurar que es puguin portar a 
terme dins el 2016. Es compromet a intentar-ho i mostra la seva satisfacció de treballar 
conjuntament. Matisa que el Pla de la Marina s’està revisant i la resta s’iniciaran al 
més aviat possible.  

El senyor Fexas proposa fer una transacció i rebaixar el prec a un estudi preliminar de 
les necessitats d’equipaments en comptes d’un pla d’equipaments complex, sense 
rebaixar els terminis. Puntualitza que aquest es pot transformar en una eina per 
debatre l’assumpte en els propers mesos i té una complexitat molt menor, per la qual 
cosa és factible encabir-la dins els terminis proposats. 

La presidenta dubta de si és possible transaccionar in voce, ja que només hi ha un 
grup implicat i no és una proposició. 
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El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, considera injust que es canviïn les 
normes a mig plenari, ja que anteriorment hauria pogut demanar un ajustament de 
terminis al govern. 

La presidenta rebutja la transacció, ja que les propostes d’acord han d’estar 
plantejades amb anterioritat. 

El senyor Fexas demana que el govern actuï com cregui convenient i que reculli la 
reconsideració del seu prec. 

Es rebutja el prec. 

Es planteja pel Grup Municipal PSC: 

Demanem al Districte que obri un procés participatiu amb celeritat per arribar 
a temps de poder finalitzar l’obra en el seu calendari sobre quin ús ha de 
tenir el anomenat «pantaló»  

La Presidenta informa que s’ha retirat el prec pel grup municipal que l’ha presentat. 

Es planteja pel Grup Municipal C’s: 

Que el govern del Districte es comprometi a prendre les mesures oportunes 
per evitar sorolls indesitjats i comportaments incívics durant l’horari nocturn 
que afectin el descans diari dels veïns de la plaça de las Navas, sobretot ara 
que s’apropen les dates assenyalades (primavera-estiu) on es produeixen 
més molèsties, tal com han denunciat diverses vegades els esmentats veïns 
de la zona 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, exposa que diversos veïns de la plaça 
de les Navas mostren el seu malestar des de fa temps a causa dels sorolls i els 
comportaments incívics que s’hi solen produir, especialment durant la primavera i 
l’estiu en horari nocturn, cosa que repercuteix en el seu descans. Puntualitza que s’ha 
presentat diverses reclamacions a la Guàrdia Urbana i a l’Ajuntament, si bé encara no 
s’ha proposat solucions. Tot seguit, llegeix el prec. Indica que el grup de persones que 
ocasiona els sorolls estan identificats pels veïns de la zona i que solen actuar a partir 
de les vuit de la tarda i fins a les dotze o la una de la matinada. 

La senyora Carolina López García, del GMDBComú, admet que es tracta d’una plaça 
sorollosa, si bé comprovant l’historial ha pogut constatar que les queixes estan 
disminuint. Recorda que l’Associació de Veïns de plaça Navas s’havia queixat a 
principis d’abril, tot i que la present setmana ha confirmat que les incidències s’han 
reduït. Expressa el seu coneixement envers el sobreús de la plaça, especialment de 
les zones infantils, ja que és un dels pocs espais oberts del Poble-sec. Indica que a 
través de la Comissió de Seguiment del Poble-sec s’ha acordat instal·lar nous llocs 
infantils a la plaça de Pere Franquesa, amb l’obra ja començada, per tal de desviar 
una part del flux que desemboca a Navas cada tarda. 

El senyor Labrador afirma que les associacions de veïns de Navas han facilitat la 
informació exposada, a més d’uns vídeos amb proves dels sorolls en horari nocturn. 
S’ofereix a facilitar els vídeos. 
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La senyora López manifesta que viu a la plaça de Navas i considera innecessària la 
visualització del vídeo. Assegura que el soroll de la plaça ha disminuït i la tranquil·litat 
ha incrementat, tal com ha confirmat l’Associació. 

Es rebutja el prec. 

Es planteja pel Grup Municipal CUP: 

Que el Districte encarregui un informe per tal de verificar si aquesta 
instal·lació (Central de Telecomunicacions de Telefònica al carrer Parcerisa) 
acompleix totes les normatives 

El senyor Xavier Queralt Mateu, del GMDCUP, informa que fa vint anys que al carrer 
de Parcerisa hi ha una central de telecomunicacions de la companyia telefònica amb 
un grup electrogen i tres antenes de telefonia. Corrobora que aquesta instal·lació 
provoca malestar entre el veïnat de la zona pels sorolls emesos i les possibles 
repercussions de salut a causa de la proximitat dels habitatges. Assenyala que les 
queixes del veïnat, acompanyades d’una recollida de signatures, no van ser 
escoltades pel consistori en anteriors governs. D’altra banda, recorda que s’ha 
remodelat Can Batlló, on aniran destinats equipaments escolars en la zona propera a 
les antenes. Tot seguit, llegeix el prec. 

La senyora Maria Riba Albiach, del GMDBComú, assegura haver preguntat la qüestió 
als tècnics i a Llicències, els quals han respost que anys enrere es van portar a terme 
unes inspeccions que es van arxivar per ser correctes. Informa que a data d’avui tant 
la central de telefonia com les antenes tenen llicència. Pel que fa a les distàncies, 
afirma que s’ha elaborat estudis de camps electromagnètics que regulen la proximitat 
a una escola. Comunica que els responsables d’Urbanisme han informat que les 
competències en aquest àmbit pertanyen exclusivament al Ministeri d’Indústria, 
d’acord amb les dues sentències judicials, de manera que ni l’Ajuntament de 
Barcelona ni la Generalitat de Catalunya no s’hi poden pronunciar. Dubta de si 
l’informe es podrà realitzar, si bé es compromet a intentar-ho. 

S’accepta el prec. 

Es planteja pel Grup Municipal PPC: 

Que es millorin algunes qüestions dels jardins de Can Mantega, entre 
d’altres: la falta de zones d’ombra, plantar algun arbre més, més bancs per 
seure, col·locació incorrecte de les taules de ping-pong, arreglar rodera 
existent al sauló i substitució dels suports metàl·lics que envolten les zones 
amb vegetació/parterres. Tot això treballant-ho amb els veïns/es de la zona i 
amb l’associació de veïns i comerciants de l’entorn, fent això extensiu a la 
resta de remodelacions i millores que s’estan duent a terme o es facin en un 
futur per millorar l’execució i el seguiment d’aquestes 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, exposa que recentment s’ha 
obert al públic els jardins de Can Mantega, remodelats al llarg dels darrers mesos. 
Afirma que la remodelació de la plaça ha estat llargament demanada i treballada pel 
veïnat i l’associació de veïns i comerciants de l’entorn a través d’un procés participatiu 
ampli i modèlic. Comunica que el resultat de l’execució del projecte de la plaça no ha 
estat el desitjat, ja que s’hi ha detectat mancances a solucionar, com ara dèficit de 
zones a l’ombra, manca d’arbres i bancs per seure, col·locació no idònia de taules de 
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ping-pong i col·locació de suports metàl·lics que envolten les zones amb vegetació o 
parterres. Puntualitza que el seguiment de l’execució de les obres juntament amb el 
veïnat i l’associació de veïns i comerciants no ha estat satisfactòria. Tot seguit, llegeix 
el prec. 

La senyora Maria Riba Albiach, del GMDBComú, afirma que des d’abans de la 
inauguració de la plaça, l’Ajuntament ja recull les esmentades qüestions per analitzar-
les i donar resposta al veïnat. Afegeix que es va optar per mantenir el mobiliari existent 
i ampliar la dotació de bancs. Afirma que l’equip de govern està en contacte amb els 
tècnics d’Espais Verds per establir el nombre i el possible criteri de col·locació, que 
s’acabarà de decidir amb el veïnat. 

Pel que fa a les ombres, manifesta que en el decurs de les obres es va eliminar 10 
arbres malalts, se’n van trasplantar 7 i se’n van plantar 36 més. Apunta que s’ha 
plantat arbres al perímetre i a l’interior de la zona de jocs. Indica que els arbres són de 
plantació recent, de manera que se n’haurà d’esperar la crescuda. Assenyala que 
actualment s’està estudiant possibilitats efímeres per poder gaudir del parc el proper 
estiu. 

Respecte a la peça metàl·lica que delimita els parterres, argumenta que es tracta 
d’una solució constructiva i habitual en els casos com el que afecten la plaça. 
Recomana tenir en compte que el projecte i la direcció de l’obra han estat supervisats i 
tutelats per Espais Verds, i que les solucions aplicades s’inclouen en els plecs de 
condicions per als espais públics. D’altra banda, assegura que s’està estudiant les 
diferents possibilitats d’oferir resposta a la demanda veïnal. Finalment, afirma que 
abans d’efectuar cap canvi es convidarà tothom que va possibilitar el procés 
participatiu i, en funció del resultat de la trobada, s’executarà els canvis convenients. 

El senyor Calleja considera correcte que s’arribi a un acord amb els interessats sobre 
canvis, substitucions i millores. 

S’accepta el prec. 

Es planteja pel Grup Municipal PPC: 

Que l’Ajuntament de Barcelona autoritzi instal·lar pantalles gegants de 
televisió a algun indret obert del Districte de Sants-Montjuïc per veure els 
partits de l’Eurocopa de futbol que jugui la selecció espanyola entre el 10 
de juny i el 10 de juliol 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, argumenta que l’Ajuntament 
ha de facilitar espais de la ciutat per oferir als aficionats al futbol l’oportunitat de seguir 
els partits de la selecció espanyola a l’Eurocopa, tal com fan d’altres capitals europees. 
Informa que l’any 2010 es va aconseguir que s’instal·lés una pantalla gegant a 
l’avinguda de Maria Cristina per veure la final del Mundial de Futbol. Assegura que la 
instal·lació resultarà gratuïta per a l’Ajuntament, ja que estarà finançada per 
patrocinadors. Denuncia que l’alcaldessa es negui a instal·lar pantalles per a la 
selecció, malgrat que asseguri que no hi té res en contra, i critica que en col·loqués 
una a la plaça de Sant Jaume el dia de la seva investidura, amb un cost d’11.940 
euros. Tot seguit, formula el prec. 

El regidor, del GMDBComú, es nega a instal·lar una pantalla a l’avinguda de Maria 
Cristina, si bé ofereix estudiar una altra ubicació. Recorda que aquesta setmana la 
comissionada tenia una reunió amb persones de la plataforma per estudiar 
alternatives, preferentment espais tancats, ja que es poden produir problemàtiques 
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d’ordre públic a causa de la gran afluència, l’alcohol i el vidre. Puntualitza que aquest 
és el criteri de la resta d’ajuntaments i recorda que en l’anterior mandat es va denegar 
totes les sol·licituds en aquest sentit, el 2012 i el 2014. Matisa que es va produir una 
excepció pel Mundial de Sud-àfrica, si bé es van ocasionar aldarulls que van acabar 
amb 80 ferits, 21 detinguts i una persona que va perdre un ull. 

Mostra la seva preocupació per l’afectació al barri, especialment en assumptes de 
soroll i mobilitat. Recalca que els veïns de Font de la Guatlla estan en contra de la 
instal·lació i dels talls de trànsit, ja que durant un mes, cada cinc o sis dies caldria tallar 
la zona en funció de si l’equip va superant eliminatòries. Argumenta que el partit és en 
obert i es pot veure a la televisió. Es compromet a buscar una solució, ja que els 
Serveis Tècnics i la Guàrdia Urbana desaconsellen la instal·lació de la pantalla a 
l’avinguda Maria Cristina. Puntualitza que la denegació no té res a veure amb l’equip 
que juga, sinó amb qüestions tècniques i de seguretat. 

El senyor Calleja demana que s’intenti buscar un altre espai obert al districte, com ara 
a la muntanya o a un altre indret. Pel que fa a la reunió entre la plataforma i la 
comissionada, considera que no va ser satisfactòria. Segons les informacions 
periodístiques que ha llegit, afirma que la plataforma demanava que se’ls facilités 
l’informe tècnic i de seguretat que desaconsella la instal·lació de la pantalla, ja que 
l’anterior mandat també havia denegat la iniciativa. 

Opina que hi ha bona voluntat per part de l’equip de govern de donar resposta al prec i 
reconeix que la denegació no té res a veure amb l’equip que juga. Indica que, en cas 
que no es pugui trobar un lloc obert, caldrà buscar un local tancat pagant un lloguer en 
un equipament municipal. 

El regidor indica que, en aquets termes acceptarà el prec, corrobora que a la reunió es 
va acordar un compromís per buscar una alternativa. Es compromet a informar-se’n i 
suggereix que si el GMDPPC té alguna proposta d’ubicació concreta, la faciliti. 
Assegura que facilitarà l’informe tècnic a la plataforma perquè no es pugui sospitar 
d’un tracte discriminatori. Aventura que no resultarà dificultós trobar un espai tancat, 
encara que pertanyi a un equipament públic. En aquest sentit, indica que es pot crear 
un precedent. Es compromet a estudiar el cas, si bé avança que la muntanya de 
Montjuïc podria esdevenir una bona ubicació. 

S’accepta el prec. 

D.3 Preguntes 

Es planteja pel Grup Municipal CiU: 

Rectificarà el govern del Districte i proposarà de nou, en lloc de l’interior 
d’illa del carrer Priorat, la ubicació del parc de l’Espanya Industrial per a dur a 
terme l’àrea de gossos o estudiarà un nou emplaçament a prop d’ambdós 
espais abans de l’estiu? 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, comunica que s’ha canviat la ubicació de 
l’espai per a gossos a l’interior d’una illa de cases, cosa que comporta concentració 
d’olors i sorolls. Tot seguit, formula la pregunta. 

La senyora Maria Riba Albiach, del GMDBComú, afirma que el govern no rectificarà la 
decisió, ja que la necessitat d’espais per a gossos és creixent al barri. Matisa que s’ha 
celebrat reunions amb el veïnat dels entorns del carrer del Priorat i s’ha pactat 
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repensar la proposta per adequar-la a les necessitats de tothom. Assegura que 
s’estudia la possibilitat de modificar l’espai de gossos del parc de l’Espanya industrial 
per ampliar-lo, de manera que els gossos deixin d’ocupar l’espai d’ombra del parc. 

Es planteja pel Grup Municipal ERC: 

Quines mesures pensa incorporar el govern del Districte al PAD en relació 
amb la muntanya de Montjuïc? 

La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, exposa que en la proposta del PAD 
presentada pel govern del Districte no constava cap indicació sobre la muntanya de 
Montjuïc. Considera necessari integrar-la al districte i denuncia que al web 
decidim.barcelona no s’ha trobat cap referència al respecte. Tot seguit, llegeix la 
pregunta. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, admet que no existia aquesta 
proposta d’actuació. Matisa que es va presentar propostes al respecte, especialment 
als consells de barri, on es reclamava que es tornés a reunir el Consell del parc de 
Montjuïc, constituït el maig del 2014 i que no va convocar més reunions. Afirma que 
s’ha creat una proposta d’actuació incorporada al PAD, que amb el títol d’ordenar els 
usos de la muntanya de Montjuïc inclou propostes com la millora dels jardins, la 
participació de les entitats en la presa de decisions del parc o la recuperació del 
Consell del Parc de Montjuïc. Afegeix que algunes propostes es refereixen al Pla 
d’usos i, d’altres, a la modificació del PGM. 

Recorda que el març del 2013, el govern del GMDCiU va presentar la proposta per 
constituir el Consell i impulsar la modificació del PGM, a més d’altres actuacions que 
van sorgir d’un procés participatiu celebrat el 2010 en una comissió liderada pel 
GMDERC. Manifesta la seva voluntat de recuperar el Consell, les bases d’actuació i 
les modificacions acordades. 

La senyora Alonso celebra la reactivació del Consell i avança que el seu grup hi 
participarà, ja que té una gran quantitat de propostes. 

Es planteja pel Grup Municipal PSC: 

Quin és el calendari previst per executar les obres (la remodelació del 
Paral·lel) i quines garanties hi ha que sigui dins d’aquesta legislatura? 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, denuncia la situació aturada i poc 
definida en què es troba la remodelació del Paral·lel i destaca la necessitat d’executar 
la part pendent de les obres, tal com reclama el veïnat i les entitats, que es mostren 
neguitosos davant la manca de notícies en ferm sobre el futur de les entrades al 
Paral·lel. Informa que el veïnat reclama solucions i l’execució del projecte consensuat 
amb les entitats del barri, especialment un cop aprovada la proposició del GMDCiU 
sobre no posar terminis en aquesta línia. Tot seguit, formula la pregunta. 

La senyora Carolina López García, del GMDBComú, assegura que no es disposa de 
calendari, malgrat que s’hi està treballant i s’enviarà als grups municipals, el veïnat i 
les entitats un cop finalitzat. 
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Es planteja pel Grup Municipal C’s: 

Per què el govern del Districte no ha convocat o informat al Grup Municipal 
de Ciutadans (C’s) de les reunions celebrades fins la data del Consell de 
Barri, de 7 d’abril de 2016, referents al conflicte existent en el barri de Sants 
quant al projecte de cobertura de les vies-Can Vies? 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, exposa que al Consell de Barri de 
Sants celebrat el 10 de novembre de 2015, el regidor va informar el veïnat, les entitats 
i al GMDC’s de la intenció de convocar una reunió monogràfica sobre el conflicte de 
Can Vies per tal que totes les parts poguessin abordar l’assumpte i així evitar 
monopolitzar tots els espais de participació celebrats al barri de Sants. Assenyala que 
al darrer Consell de Barri, celebrat el 7 d’abril de 2016, el regidor va informar als 
assistents que encara no s’havia produït el monogràfic, ja que s’entenia que el veïnat i 
les associacions havien de liderar el procés creant espais de major comprensió. 
Recorda que es va comunicar que fins aquella data ja s’havien celebrat trobades amb 
resultats esperançadors entre les parts, de les quals el GMDC’s es va assabentar el 7 
d’abril de 2016. Tot seguit, formula la pregunta. 

La senyora Maria Riba Albiach, del GMDBComú, afirma que el govern del Districte no 
ha participat en cap reunió sobre Can Vies al barri de Sants. Puntualitza que les 
reunions esmentades a l’anterior Consell de Barri es referien a les reunions entre 
veïnat, agents afectats i el centre social, sense la participació del Districte. 

Es planteja pel Grup Municipal CUP: 

Quins són exactament els plans de futur per al CAP II Numància? 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, mostra la seva preocupació 
envers la problemàtica que afecta el CAP II Numància, especialment en l’actualitat, ja 
que inclou especialistes. Denuncia la privatització, l’externalització a d’altres empreses, 
a més d’un possible tancament. Critica que fa temps que es deriven pacients a serveis 
hospitalaris privats i concertats, com ara el Plató, el Sagrat Cor i el Clínic. Indica que el 
servei de radiologia desapareix de Numància i passarà definitivament a Manso. 
Condemna que es vulguin reduir els dies de visita d’atenció especialitzada i 
incrementar el temps d’espera de les visites, que actualment pot arribar a ser de set 
mesos. Apunta que entre els treballadors corre la sospita que l’atenció especialitzada 
del CAP Numància serà proveïda per serveis sanitaris privats i fora dels centres 
d’atenció primària. Informa que un gran nombre de veïns de la Marina, Sants-Badal i 
Sants i Hostafrancs es veuen perjudicats per les esmentades mesures, les quals 
s’estan portant a terme amb total desinformació. Tot seguit, formula la pregunta. 

El senyor Domingo de Guzmán Alonso Chapa, del GMDBComú, argumenta que es 
podria haver formulat la pregunta als grups amb representació al Parlament. Informa 
que el govern municipal, a través de la comissionada Gemma Tarafa i ell mateix, està 
en contacte constant amb els treballadors del CAP per conèixer les seves inquietuds 
de primera mà. 

Pel que fa a la plataforma creada per a la defensa del CAP Numància, assegura que 
n’està informat constantment a través dels assistents a les reunions, on es 
comparteixen preocupacions de la plataforma i dels treballadors del futur CAP. 
Assegura que l’equip de govern ha fet una recerca per conèixer les prospeccions a 
llarg termini, les quals considera impossibles de predir, ja que el futur és variable. 
Argumenta que el govern del GMDBComú té la prioritat de revertir les privatitzacions, 
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reorientar els recursos econòmics i de personal destinats a les entitats privades i 
concertades als serveis sanitaris públics amb l’objectiu de reforçar-ne la qualitat i 
l’accessibilitat. 

Esmenta que en el cas del CAP II Numància, les derivacions d’especialitats es fan a 
l’Hospital Clínic, de categoria pública, o a la Plató, de caràcter privat però sense ànim 
de lucre. Puntualitza que actualment no es produeixen derivacions al Sagrat Cor, ja 
que es tracta d’un centre concertat amb ànim de lucre. Informa que el govern 
municipal està treballant amb l’ICSS perquè aquest centre sanitari deixi de prestar 
serveis públics al més aviat possible. 

Respecte a la pregunta, corrobora que el servei de radiologia de Numància passarà a 
Manso, ja que s’està executant una ampliació del servei de radiologia, amb un nou 
TAC i una ressonància magnètica. Pel que fa als set mesos d’espera en centres 
especialitats, concretament traumatologia, assegura que es va intentar una solució que 
ha estat un èxit, a través de la incorporació d’un nou especialista. Quant al futur del 
CAP, comunica que l’ICSS i el Consorci de la Salut asseguren que el futur està 
garantit i que a Numància hi treballa un equip d’assessors d’orientació 
psicopedagògica, amb atenció a la salut sexual i reproductiva (ASSIR), una unitat 
d’avaluació i qualitat de Barcelona, entre d’altres. Nega que aquests recursos se 
suprimeixin a curt termini. 

La senyora Pahissa recorda que hi havia plantes buides al servei d’atenció a la 
joventut i a les qüestions d’orientació sexual, cosa que considera senyal d’algun canvi 
proper. Nega que sigui a causa del govern, si bé demana informació per al veïnat. 

Puntualitza que la Plató és una empresa privada, si bé es nega a entrar al debat. 
Indica que els serveis de radiologia sorgits de l’ICSS seran gestionats per una 
empresa privada de diagnòstic de la salut, cosa que considera una degradació. En 
aquest sentit, demana que no s’oculti informació. 

El senyor Domingo de Guzmán Alonso, assegura que els canvis s’han aturat i insisteix 
que la Plató és una empresa sense ànim de lucre que fa molt bona tasca. 

E) Seguiment de proposicions/declaracions de grup: 

Es planteja pel Grup Municipal CiU: 

Que s’informi de l’estat d’execució de la proposició/declaració de grup 
aprovada en sessió del Consell Plenari del Districte de Sants-Montjuïc, de 3 
de març de 2016, amb el contingut següent: 

Que es convoqui aquest mateix mes de març una comissió de seguiment 
específica (superilla de Sants-Hostafrancs) per a parlar-ne amb totes les 
entitats participants de les sessions de treball i del grup impulsor 
conjuntament amb el conjunt de grups polítics del Consell Plenari, i 

Que s’informi i expliqui a la comissió de seguiment dels motius de la 
paralització sine die de la superilla de Sants-Hostafrancs, un projecte de 
millora i modernització integral dels barris 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, exposa que al Ple anterior es va aprovar 
una proposició referent a les superilles amb la voluntat que es formés la comissió de 
seguiment al març per informar-ne de l’estat, convocar veïnat i entitats i explicar la 
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voluntat del govern al respecte. Pregunta per què no s’ha convocat la comissió ni s’ha 
emès cap comunicat des del Districte, per la qual cosa demana informació sobre l’estat 
de les gestions. 

La senyora Maria Riba Albiach, del GMDBComú, demana disculpes, ja que l’agenda 
dels agents va fer impossible celebrar una trobada al març. Recalca que la 
convocatòria es va emetre a l’abril, envers la comissió que n’havia format part, el grup 
impulsor, LaCol, els tècnics d’Ecologia Urbana del Districte, els tècnics i l’equip de 
govern. Opina que les comissions de seguiment on participen tots els grups s’impulsen 
un cop iniciades les obres, de manera que no entén per què es demana l’ampliació de 
la comissió convidant els grups polítics en lloc de seguir el projecte iniciat per l’anterior 
equip de govern. 

Indica que, malgrat l’alta quantitat de reunions que el GMDCiU assegura tenir, sempre 
demana ser convidat a tot arreu, cosa que no va posar en pràctica quan era al govern. 
Assegura que se’ls convidarà a la propera, entenent que el veïnat és protagonista. 

Matisa que es tracta d’una demora, i no d’una paralització. Recorda que a la reunió 
se’n va explicar els motius. Apunta que es tracta d’un tema important per estudiar amb 
deteniment i critica que el govern anterior marqués uns tempos segons les seves 
prioritats sense tenir en compte els tempos i els pressupostos del nou govern. Recalca 
que es tractava d’un projecte molt ambiciós sobre el qual es van fer promeses difícils 
de complir. Afirma que el dia anterior es va presentar la implantació de les superilles a 
Barcelona, basades en les directrius i els criteris que fixen diversos plans i 
compromisos sectorials municipals, com ara el Pla d’actuació municipal, el Compromís 
pel clima, el Pla de mobilitat urbana o el Pla verd i de la diversitat. Assegura que també 
s’ha tingut en compte el treball de l’anterior mandat amb el programa «Superilles 2012-
2015». 

Afirma que actualment el govern donarà prioritat a les actuacions bàsiques, executant 
canvis en la mobilitat dels carrers i a les actuacions tàctiques, amb mesures temporals, 
reversibles i de ràpida execució que visualitzin les activitats que es poden practicar. 
Apunta que els objectius són canviar l’habitabilitat de l’espai públic, reduir l’espai 
ocupat pel trànsit privat, assolir una mobilitat més sostenible, omplir de natura els 
carrers, promocionar la implicació de la ciutadania i combatre els nivells de 
contaminació de l’aire, el soroll derivat del trànsit i l’índex d’accidentalitat diària. 

El senyor Sarri assegura que el govern anterior sempre va convidar els grups polítics a 
les comissions de seguiments i critica que s’estigui tergiversant el sentit de la 
proposició. Recalca que en la proposició es va demanar de crear una comissió de 
seguiment en què el grup impulsor, les entitats i els partits polítics poguessin estar 
informats sobre l’assumpte. Entén que es dóna seguiment a la reunió del grup 
impulsor, cosa que considera lògica, si bé argumenta que la proposició reclamava una 
comissió de seguiment amb tots els actors junts, cosa que no s’ha convocat en dos 
mesos. En aquest sentit, reclama celeritat per seguir el projecte. 

La presidenta demana que en els seguiments de proposicions, el govern se cenyeixi a 
les accions realitzades o no realitzades per evitar teories generals de tots els temes 
presentats. 
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Es planteja pel Grup Municipal ERC: 

Que s’informi de l’estat d’execució del prec de grup aprovada en sessió del 
Consell Plenari del Districte de Sants-Montjuïc, de 8 d’octubre de 2015, amb 
el contingut següent: 

Que s’augmenti significativament la dotació econòmica per part del Districte 
a l’esmentat projecte (Espai de Deures) per tal que aquest es pugui adaptar a 
la demanda i les necessitats que cobreix així com millorar la qualitat del 
servei que ofereix i de les condicions de treball d’aquelles que el presten. I 
s’afegeix que aquesta mesura sigui extensible a iniciatives similars existents 
al Poble-sec i a la Marina 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, comunica que al Ple d’octubre el seu 
grup va demanar una ampliació de les dotacions a iniciatives com l’Espai de Deures o 
el Secretariat, cosa que es va transaccionar in voce perquè es fes extensible a casos 
similars del Poble-sec i la Marina, cosa que es va acceptar. Pregunta en què s’ha 
traduït la proposició. 

El senyor Joan Sanromà Baulo, del GMDBComú, afirma que ja s’han atorgat les 
subvencions i que s’ha produït un increment significatiu de l’aportació del Districte a 
l’Espai de Deures. Considera notable el manteniment i increment envers el reforç 
escolar que es fa a la Marina i el Poble-sec, ja que les prioritats del govern quant a 
subvencions eren les dels joves i la d’educació. Afegeix que per part d’Educació del 
Districte, el Consell d’Educació i la tècnica s’està avançant en la coordinació entre els 
espais de deures o reforç escolar. 

El senyor Fexas argumenta que l’ampliació pressupostària preveu mig milió d’euros 
més a petició del seu grup per al programa «Èxit». Discuteix que l’increment de 
subvencions sigui significatiu i agraeix l’augment de dotacions en aquests programes, 
si bé reclama més esforços. 

Es planteja pel Grup Municipal C’s: 

Que s’informi de l’estat d’execució de la proposició/declaració de grup 
aprovada en sessió del Consell Plenari del Districte de Sants-Montjuïc, de 2 
de desembre de 2015, amb el contingut següent: 

Que el Districte elevi al govern municipal la petició que s’iniciïn l’abans 
possible les negociacions amb la Generalitat de Catalunya a la finalitat de 
comprar el que queda del camp de futbol de La Magòria mitjançant una 
operació de dació en pagament, amortitzant part del deute que té la 
Generalitat amb l’Ajuntament, i convertir-lo en camp municipal i així poder 
realitzar les obres necessàries per a la seva reobertura 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, manifesta que al Consell Plenari del 
passat 2 de desembre es va aprovar una proposició del GMDC’s respecte a la 
recuperació de l’anterior camp de futbol de Magòria. Tot seguit, llegeix el seguiment de 
proposició. 

El senyor Joan Sanromà Baulo, del GMDBComú, informa que la Generalitat no ha 
contestat la petició enviada per demanar la cessió i posar-hi preu. Es mostra conscient 
de l’interès en el camp de futbol i demana que tothom que estigui vinculat amb la 
Generalitat s’esforci per aconseguir l’objectiu. 
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El senyor Lao agraeix la informació, ja que desconeixia la resposta de la Generalitat. 
Agraeix que el govern del Districte prengui com a pròpia la reivindicació del camp de 
futbol a Magòria. 

Es planteja pel Grup Municipal PPC: 

Que s’informi de l’estat d’execució del prec aprovat en sessió del Consell 
Plenari del Districte de Sants-Montjuïc, de 3 de març de 2016, amb el 
contingut següent: 

Que es convoquin a la major brevetat possible les reunions i/o comissions 
referents als projectes del Pla Paral·lel, Can Batlló/Magòria i urbanització 
cobertura vies Sants i monogràfic sobre Can Vies, així com conèixer en quin 
moment ens trobem envers aquests importants projectes 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, llegeix el seguiment de 
proposició. 

El regidor, del GMDBComú, assegura que la cobertura ja s’ha produït. Pel que fa a la 
comissió del Pla Paral·lel i el monogràfic de Can Vies, argumenta que les qüestions ja 
han estat comentades per les conselleres López i Riba, respectivament. Indica que pot 
ser discutible la decisió del govern de cedir el lideratge de la primera fase a les 
associacions de veïns, concretament el Secretariat i el Centre Social, inclòs el premiat 
senyor Domingo, perquè en marquin el tempo. Assegura que s’està intentant 
pressionar per fixar la data del monogràfic i es mostra esperançat que la setmana 
vinent ja s’hagi resolt. Insisteix que la idea de l’equip de govern és acompanyar en 
aquest procés i recalca que no ha participat en les trobades entre veïns i la comunitat 
del centre social per no interferir. Opina que es tracta del full de ruta idoni, ja que la 
mínima intervenció dels partits pot derivar en l’assoliment de solucions.  

Quant a la Comissió de Seguiment de Can Batlló, indica que els tècnics van informar 
que no es convocarà, ja que es va crear subcomissions on ja participen els integrants 
de la Comissió, cosa que va semblar correcta a l’equip de govern. Pel que fa als 
excessos de reunions i manca de temps per assistir-hi, no considera convenient 
convocar una altra reunió, ja que els membres de les subcomissions no ho desitgen. 
Opina que han de ser els mateixos membres qui la convoquin. 

El senyor Calleja es mostra coneixedor de les subcomissions de Can Batlló, si bé 
recorda que l’equip de govern va pactar amb el veïnat una modificació abans del 
darrer plenari, arran d’una proposta de modificació del PGM envers el projecte de Can 
Batlló-Magòria. Opina que els grups municipals tenen dret a conèixer-la al més aviat 
millor. Es mostra conscient de la quantitat de reunions, si bé opina que la manca 
d’informació és resultat d’un criteri tècnic equivocat. Critica que l’equip de govern hagi 
canviat les normes i que la resta de partits no tinguin informació sobre Can Batlló a 
banda de l’anunci de l’impuls de l’Escola d’Audiovisuals. Pregunta per l’estat dels 
equipaments previstos, com l’Escola Can Maiol. 

Recorda que el prec es va acceptar i demana que abans de l’estiu es pugui celebrar la 
reunió. Indica que l’anterior equip de govern convocava reunions sobre temes 
plantejats i propostes dels grups municipals, i demana convocar-ne una sobre temes 
urbanístics per evitar cansar els assistents. 
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El regidor es compromet a estudiar-ho i preguntar si algú més considera convenient 
convocar la sessió de seguiment. Explica que, segons els Serveis Tècnics, la 
demanda no ha arribat, precisament perquè s’està treballant en les subcomissions. 

F) Declaracions institucionals: 

1. En defensa d’una Regidoria de Joventut  

No es substancia, en haver estat retirada. 

2. De suport al cos de la Guàrdia Urbana de Barcelona en la seva tasca diària de 
prevenció i seguretat als carrers de Sants-Montjuïc 

El senyor Carles Domingo Díaz, del GMDCiU, exposa que la Guàrdia Urbana de 
Barcelona va ser creada el 26 de novembre de 1843, amb la defensa de la tranquil·litat 
del veïnat com una de les seves principals funcions. Argumenta que fins avui dia, els 
seus membres no han deixat d’obeir aquesta tasca. Apunta que la seva feina és sovint 
discreta, però indiscutible i fonamental en la societat democràtica. Comunica que la 
convivència en l’espai públic genera diverses necessitats que fan imprescindible que la 
relació amb la ciutat estigui basada en el civisme i la voluntat de conviure. Puntualitza 
que, quan la convivència es veu afectada, la feina de la Guàrdia Urbana és més 
necessària que mai. 

Informa que la Guàrdia Urbana ha vetllat des dels seus inicis per una Barcelona 
convivencial, fent complir les ordenances i col·laborant amb la societat civil per afrontar 
qualsevol repte. Considera mèrit dels barcelonins i de la Guàrdia Urbana que 
Barcelona gaudeixi de bona imatge internacional, fruit de l’èxit constant d’organització 
d’esdeveniments de caire mundial que la projecten com una ciutat de convivència, 
civisme i advocada a l’espai públic. Tot seguit, llegeix la declaració institucional. 

3. De suport als ajuntaments investigats per l’Audiència Nacional i al dret a 
decidir 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, exposa que el dret a 
l’autodeterminació dels pobles suposa un dret fonamental reconegut pel Dret 
internacional en diversos tractats. Manifesta que el pacte internacional dels drets civils 
i polítics de les Nacions Unides, ratificats pels estats francès i espanyol, proclama en 
l’article 1: «Tots els pobles tenen dret a l’autodeterminació. En virtut d’aquest dret, 
determinen lliurement el seu estatus polític i procuren també pel seu desenvolupament 
econòmic, social i cultural.» Recalca que les diverses nacions de l’Estat són 
dipositàries d’aquest dret, ja que es troben constituïdes com a pobles i, per tant, com a 
subjecte indiscutible de dret. 

Assenyala que el poble de Catalunya s’ha manifestat massivament els darrers anys i el 
Parlament de Catalunya ha expressat el reconeixement del dret de l’autodeterminació 
dels pobles i la voluntat de donar suport a l’exercici del dret a decidir. Afirma que el 
poble de Catalunya, mitjançant l’aprovació al Parlament de la Resolució 5/X del 23 de 
gener de 2014, es va reconèixer a si mateix com a subjecte de caràcter polític i jurídic 
sobirà. 

Indica que, recollint la voluntat popular, democràticament expressada el 9 de 
novembre de 2014, el Parlament va aprovar la resolució 1/11 sobre l’inici del procés a 
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Catalunya, com a conseqüència dels resultats electorals del 27 de setembre de 2015. 
Destaca que, per donar suport a l’esmentada resolució, el món local de Catalunya, els 
ajuntaments, els consells comarcals i les diputacions han anat aprovant una moció 
secundada per més de 280 institucions i la representació local a través dels seus 
plens. 

Exposa que, arran de l’acord, l’Estat espanyol i determinats àmbits judicials han iniciat 
una persecució contra ajuntaments catalans i regidors. Assegura que l’Audiència 
Nacional ha obert una causa general per investigar l’Associació de Municipis per la 
Independència, l’Associació Catalana de Municipis i l’Assemblea Nacional Catalana. 
Denuncia que l’obstinació de la Fiscalia per judicialitzar el procés independentista 
intentant obrir vies per atemorir mitjançant l’amenaça d’un procés judicial s’ha vist 
emparada pel magistrat Ismael Moreno, del Jutjat Central d’Instrucció 2 de Madrid, 
amb l’excusa de les resolucions aprovades en suport a la resolució del 9N del 
Parlament de Catalunya. 

Comunica que, en les darreres setmanes, magistrats com el senyor De la Mata han 
considerat que no es podien considerar constitutius dels delictes de sedició o rebel·lió 
els actes de suport a la resolució del Parlament per part dels regidors, argumentant 
que la mateixa Fiscalia no havia denunciat els parlamentaris promotors de la resolució 
del 9N. Afegeix que el magistrat Moreno no només manté oberts tres procediments 
concrets contra els ajuntaments de Vic, Girona i Deltebre sobre les mocions de suport 
del 9N, sinó que és el responsable d’una ordre genèrica als cossos i forces de 
seguretat de l’Estat, ja que es dirigeixen als ajuntaments que han aprovat mocions de 
suport per tal que li aportin tota mena d’informació. 

Llegeix la declaració manifestant que el Consell Plenari de Sants-Montjuïc acorda 
mostrar el rebuig del districte de Sants-Montjuïc als requeriments enviats per ordre de 
l’Audiència Nacional espanyola a gairebé tres-cents ajuntaments catalans per haver 
aprovat una moció de suport a la declaració 1/11 del Parlament de Catalunya i donar 
ple suport a les persones que a causa d’aquests requeriments puguin ser encausades 
o citades a declarar per part de l’Audiència Nacional, recordant el dret fonamental a la 
lliure expressió. Declara que el dret a l’autodeterminació és cívic i democràtic, i ha de 
ser reclamat i defensat des de totes les institucions que emanen de la voluntat popular, 
especialment dels ajuntaments, entesos com l’administració més propera a la 
ciutadania. Finalment, dóna suport a les mobilitzacions que es convoquin per fer costat 
a les persones encausades i els ajuntaments requerits. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, es nega a subscriure la present 
declaració institucional. Argumenta que el seu partit és constitucionalista i mai no 
donarà suport a la desobediència de les lleis com a forma de fer política, ja que no ho 
considera democràcia. Indica que si no s’està d’acord amb les lleis, cal canviar-les pels 
procediments que aquestes mateixes disposen. Denuncia que respectar les decisions 
judicials convenients i desobeir les que no es comparteixen no és coherent ni 
democràtic. 

En no haver-hi altres assumptes a tractar, la presidenta aixeca la sessió a les 23.10 h. 

 

 

El secretari       Vistiplau 
La presidenta del Consell 


